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Conducerea Ordinului Arhitec]ilor
Bucure[ti v` aduce la cuno[tin]` dorin]a sa
de a promova transparen]a \n ceea ce
prive[te activit`]ile [i deciziile sale. 
|n consecin]`, buletinul „Arhitec]ii [i
Bucure[tiul”, distribuit gratuit tuturor 
membrilor filialei, va \ncerca s` prezinte
mai elocvent toate activit`]ile Ordinului [i
problemele cu care acesta se confrunt`.
Buletinul „Arhitec]ii [i Bucure[tiul” poate fi
desc`rcat în format .pdf de pe site-ul ofi-
cial al Ordinului accesând adresa: 
www.oar-bucuresti.ro

Pentru o mai bun` comunicare cu to]i
membrii Filialei Bucure[ti, v` invit`m s` v`
exprima]i opiniile legate de activitatea
OAR Bucure[ti [i de ceea ce ar trebui s`
reprezinte priorit`]ile de ac]iune ale
organiza]iei noastre. 

Am dori, de asemenea, s` ne indica]i
subiectele pe care s` le abord`m \n
numerele viitoare ale Buletinului 
„Arhitec]ii [i Bucure[tiul”.
V` mul]umim [i a[tept`m r`spunsurile
dumneavoastr`!
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{edin]ele Comisiei Tehnice 
de Urbanism [i Amenajare a Teritoriului
a Prim`riei Municipiului Bucure[ti

{edinta Comisiei Tehnice de Urbanism [i Amenajarea Teritoriului
a Municipiului Bucure[ti din data de 6 februarie 2013.
Au participat Sorin Gabrea (pre[edinte), Gheorghe P`tra[cu
(arhitect-[ef), Casandra Ro[u, Bogdan Bogoescu, Vlad
Cavarnali, Constantin Enache, Tiberiu Florescu, Dan Marin, Dan
{erban, Dorin {tefan. Din partea Serviciilor de specialitate ale
Prim`riei (Circula]ie) a fost prezent` Elena Boghin`. 
Au fost analizate urm`toarele documenta]ii:

1. PUZ Calea Doroban]i / Vasile Conta / Pitar Mo[, S.1 /
ini]iator P.M.B. – D.U., Serviciul Proiecte Urbane, elaborator
UAUIM BUCURE{TI, SC QUATTRO DESIGN SRL aviz de urba-
nsim preliminar
Dup` prezentarea anterioar`, s-a cerut ca pentru fiecare imobil

prezentat s` fie realizat` o evaluare [i o stabilire pe fiecare parcel` a

regimului tehnic, astfel \ncåt, odat` cu \ndeplinirea acestor cerin]e,

studiul particular de pån` atunci s` devin`, prin \nsumare [i

ordonare, un PUZ. A mai fost nevoie [i de consultarea public`, drept

pentru care propunerea revine abia acum, dup` aceast` opera]iune.

Propunerea de dezvoltare a cuprins [i un regim de protec]ie care

trebuia aplicat fiec`rei realit`]i existente; au mai fost ad`ugate, \n

documenta]ie, [i celelalte propuneri anterioare avizate sau aprobate.

Despre ]esutul zonei Doroban]i, prezentatorul afirm` c` este unul

premodern, de mijloc de secol XIX, la care au mai fost ad`ugate, \n

timp, parcele de construire speciale, cum e cea pe care s-a edificat

Liceul American. Au mai intrat \n componen]a aceleia[i arii, zone din

anii 1970, care au modificat mai ales parcelarul ce avea frontul ori-

entat c`tre strad`. Gradul de protec]ie al cl`dirilor se p`streaz`, a[a

cum era stabilit anterior, dup` studiu, iar la cl`dirile cu grad mediu

de protec]ie se intervine, dar numai \n condi]ii bine argumentate. |n

\ntreaga zon` nu exist` cl`diri f`r` regim de protec]ie. 

Constantin Enache cere, dup` prezentarea ini]ial`, „s` fie precizat`

viziunea echipei asupra C`ii Doroban]i, asupra felului \n care aceast`

arter` major` a Capitalei va ar`ta \n final. Exist` sau va exista un

regim divers de \nchidere a calcanelor? Cum se va putea pune \n

practic` o astfel de posibilitate de lucru? Care sunt zonele de con-

flict de ast`zi sau care pot fi cele viitoare? Cum au fost gåndite

compromisurile minimale care ar avea ca rezultat favorabil

\nchegarea zonei?”

Adrian Cr`ciunescu r`spunde: „Conflictul exist`, dar echipa noastr`

a \ncercat s` identifice [i s` pun` \n practic` o cale de mijloc. Am

dorit, \n primul rånd, s` men]inem fondul construit existent, iar ca

reglementare pentru noul construit avizat, volumele care sunt per-

mise s` asigure o tranzi]ie de la cl`dirile valoroase la cele mai

recente. Ideile care ne-au condus \n acest demers au fost cele de

racordare [i de articulare, gåndindu-ne, c`, totu[i, trebuie s` per-

mitem cumva dezvoltarea zonei. Proiectul ofer` un instrument

func]ionarilor publici pentru c` indic` priorit`]ile [i opera]iunile per-

mise sau cele necesare.”

Bogdan Bogoescu: „Doroban]iul are 3 tronsoane reprezentative,

fiecare cu cåte un model, cu cåte o voca]ie. Va trebui s` preciza]i,

prin propunere, ce voca]ie identifica]i pentru zona studiat`, de la

polul universitar din Roman` pån` la Perla. M` gåndesc c` dup`

Continu`m informarea membrilor
OAR asupra [edin]elor de avizare
s`pt`mânale ale Comisiei Tehnice
de Urbanism [i Amenajare a
Teritoriului.
Selec]ia urm`toare a folosit drept 
criterii calitatea proiectelor aduse
\n discu]ie [i gradul lor de 
reprezentativitate pentru ora[,
caracterul lor problematic [i 
specificitatea local`. {edin]ele
Comisiei sunt consemnate de
domnul Constantin Hostiuc.
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studiul realizat, ar trebui \ncurajat` o cercetare care s` conduc` spre

acea definire pe care o dori]i [i dvs., de altfel, care s` prevad` o

func]iune de atractivitate.”

Adrian Cr`ciunescu ]ine s` aminteasc` faptul c` \nainte de definirea

actual` a tronsonului, acesta „mergea” pån` \n Calea Victoriei. Cu

timpul, \ns`, „zona s-a masificat, caracterul principal perceput acum

fiind cel de melanj \n care mai exist` cl`diri func]ionale reziduale.”

Se mai adaug`, din partea prezentatorilor, c` „datorit` faptului c`

inelul central va iriga acea zon`, s-a dorit s` se creeze o calitate a

spa]iului destinat` \n principal pietonilor, avånd \n vedere faptul c`

inelul va face ca traficul s` fie mai pu]in solicitant pentru trec`tori.”

Dan Marin: „Chiar dac` sunt de acord c` inten]iile studiului [i cele

realizate pån` acum sunt \ntru totul l`udabile, cred c` din p`cate

documenta]ia a \nceput prin a fi un studiu de inventariere, care a

virat spre regulament urbanistic. Dar mi se pare evident c` nu avem

un proiect complet, mai ales c` trebuie s` a[tept`m [i alte rezultate,

legate de \ntreaga zon`, de ce se va dori ea \n \ntregul ei.” La

aceasta se r`spunde c` „rata de schimbare \n teritoriu va fi mic`,

din cåte se poate prevedea, de numai 5%.”

Gheorghe P`tra[cu r`spunde obiec]iei lui Dan Marin, precizånd c`:

„Studiul prev`zut \n contract a pornit avånd ca obiect stabilirea valo-

rii cl`dirilor. A fost modificat ulterior \n documenta]ia de urbanism, \n

ideea c`, date fiind informa]iile acumulate, el poate preg`ti un PUZ,

astfel \ncåt s` poat` fi [i opera]ional, la un moment dat.”

Tiberiu Florescu: „Atunci, \ntreb – discut`m un PUZ sau un studiu?

Mai ales c`, dac` va fi \ntocmit \n condi]ii bune, PUG va aduce ele-

mente noi pentru toate zonele protejate [i va propune idei ale dez-

volt`rii lor. Nu cred c` se poate aplica ideea de reglementare pentru

fiecare parcel`, iar zona \n \ntregul ei ar trebui s` capete o anume

coeren]`. Pentru un PUZ trebuie gåndite toate raporturile zonei cer-

cetate cu \ntreg ora[ul, iar reglement`rile, ca s` fie utile, trebuie s`

aib` o perioad` de valabilitate limitat`.”

Dan {erban: „Salut`m inventarierea, dat fiind faptul c` este nevoie

de un instrument de lucru cåt mai performant pentru aceast` zon`

destructurat`.”

Gheorghe P`tra[cu: „Cea mai important` problem` a teritoriilor de

acest fel este cea de ]esere a ora[ului, a cl`dirilor \n ora[. Trebuie

s` existe un instrument decizional, politic, care s` permit` o inter-

ven]ie, iar urmare a acestui efort se pot descoperi noi lucruri, care

pot ajuta \n final la alegerea solu]iei celei mai bune.”

Casandra Ro[u: „Afirma]i \n prezentarea dvs. c` zona protejat` se

modific`, dar e important de observat cåt anume se modific` [i mai

ales ce se protejeaz`, pentru c` aici, s` nu uit`m, exist` destul de

multe monumente. Dup` mine, problema fundamental` nu este „ce

se demoleaz`” ci, mai ales, ce se pune \n loc, a[a \ncåt trebuie s`

fim foarte aten]i pån` la ce nivel de reglementare mergem.”

Prezentatorul r`spunde c` tocmai pentru c` exist` un studiu [i o

protec]ie asumat` ca principiu, are loc o blocare a interven]iilor near-

gumentate; se aminte[te [i c` zonele protejate au un mecanism \n

care interven]iile sunt special reglementate. S-ar avea \n vedere

ob]inerea, \n cele din urm`, a unui mecanism administrativ de 

actualizare. Se pot propune chiar unele procente poten]iale de

schimbare. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Abordarea mi se pare gre[it`, iar despre

ponderea str`zii \n aceast` zon`, ea cred c` nu dep`[e[te 10%.

Pozi]ia zonei \n cadrul ora[ului ne duce la un CUT mediu de 1,2, iar

demol`rile propuse mi se par nejustificate ca intensitate. Nu cred c`

aceasta este calea cea mai bun` de urmat aici. Analiza cred c` ar

trebui s` plece de la mare spre mic, \nso]it` de un studiu atent al

circula]iei publice. Avem nevoie de o \ndrumare pentru utilizarea

spa]iului public, avem nevoie de o regul` pentru aceasta, cu atåt

mai mult cu cåt segmentul Doroban]i – Pia]a Roman` este semni-

ficativ pentru ora[. Nevoia principal` a acestui studiu sau PUZ este

s` sus]in` o viziune [i o gril` de valori dup` care s` intervenim pen-

tru dezvoltare. Ca observa]ie punctual`, spun c` nu e deloc \n regul`

s` existe accese \n propriet`]ile private direct din Doroban]i. Se cere

descoperit [i sus]inut un echilibru \ntre nevoia de protec]ie [i cea de

func]ionalizare a zonei. V` rug`m s` reveni]i. ”

2. PUZ Str. Prinosului nr. 13-15-17-19, S.4 / ini]iator STAN
C~LIN SILVIU, elaborator SC DACRA STUDIO SRL, URB. RUR.
DAN TUDOR, aviz de urbanism preliminar 
Avånd \n vedere c` documenta]ia a trecut \n 3 rånduri prin Comisie,

Pre[edintele acesteia cere s` fie precizat` numai solu]ia final` [i

modalitatea concret` \n care ea a fost formulat`. 

Se prezint` dou` variante de cl`dire \nalt` punctual` [i se opteaz`

pentru cea care sus]ine un paralelism volumetric mai acuzat cu

Calea V`c`re[ti, cu \n`l]imea de P+11. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Proiectul se avizeaz` favorabil.” 

3. PUZ Str. Ghe]u Anghel – Drumul Gura C`lm`]ui – Drumul
Gura Racului – Str. Victor Brauner – Drumul Gura F`getului,
S.3/ ini]iator PRIM~RIA SECTOR 3, elaborator SC ALPHA STU-
DIO SRL, URB. RUR. ALEXANDRA POPESCU, aviz preliminar de
urbanism
Teritoriul pe care se dore[te construirea este favorabil dezvolt`rii,

deoarece – se arat` \n prezentare – exist` aici toate utilit`]ile, care

trebuie doar adaptate. 

Sorin Gabrea solicit` l`muriri asupra a trei aspecte neclare \n plan[e:

1. care este motiva]ia amplas`rii zonei CB3 \n acel loc; 2. precizarea

statutului [i a posibilit`]ilor de dezvoltare ale zonei centrale, ale

spinei verzi; 3. cum sunt protejate terenurile fa]` de echipamentele

publice. 
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Sorin Gabrea este de p`rere c` rezolvarea circula]iei ar fi fost mult

mai facil` dac` era prev`zut` o local`, odat` cu rezolvarea

intersec]iei. 

Bogdan Bogoescu aminte[te c` la \nf`]i[area anterioar` au fost

solicitate drumuri, alei, trotuare, spa]ii pietonale, carosabile, care

acum exist` pe documenta]ii.  

Sorin Gabrea: „Drumul de mare anvergur` este absolut necesar, iar

proprietarii trebuie determina]i s` participe la realizarea acestuia,

pentru c` e vorba despre o necesitate a tuturor, \n cele din urm`.

Cl`dirile pot fi ceva mai mari, chiar, dar condi]ionate de realizarea

arterei.”

Dan Marin mai face observa]ia func]iunilor prea diverse, dispersate. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Se avizeaz` favorabil.”

5. PUZ Aleea Meteorologiei nr. 26-28, S. 1/ ini]iator IORDACHE
C~T~LIN, elaborator BIA ANCA MANDROVICEANU, aviz de
urbanism preliminar
Pe o parcel` de cca 3.500 mp (rezultat` din cumularea a 10

terenuri), proprietarii doresc s` construiasc` locuin]e colective. Dou`

dintre aceste propriet`]i sunt deja construite. Zona este accesibil`

dintr-o arter` de categoria a II-a, iar suprafe]ele vecine au o densi-

tate relativ mare. Se dore[te schimbarea regimului de \ncadrare al

zonei, CB1 c`tre L2A, L4A. POT preconizat va fi de 45%, CUT va

atinge 1,3. Parcela mai are, ca particularitate, o apropiere de o zon`

cu indica]ii speciale. Casandra Ro[u atrage aten]ia proiectan]ilor la

folosirea culorilor \n realizarea documenta]iilor, pentru c` ceea ce

este marcat cu verde trebuie reglementat special, dat fiind faptul c`

spa]iile verzi beneficiaz` de o legisla]ie separat`.

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Aviz`m favorabil studiul de oportunitate.”

6. Str. Ghidigeni nr. 71, S.5 / ini]iator SC DIOMA
INTERNA}IONAL EXIM SRL, elaborator SC FORUM 105 ARHI-
TECTURA SRL, URB. DANIEL JITARU, aviz de oportunitate
Suprafa]a, \n m`rime de 4.400 mp, se afl` \n zona prelungirea

Ghencea, nu are infrastructur`, nu are utilit`]i, este deconstruit`,

dar poate fi u[or integrat` \n ora[. |n apropierea lotului exist` un

bloc P+4. Dorin]a beneficiarului este s` se construiasc` o unitate

de locuin]e colective. Elena Boghin` observ` pu]ul existent [i

reaminte[te [i proiectan]ilor, [i Comisiei, c` zona de protec]ie

prev`zut` pentru astfel de construc]ii este de 75 m. Se apreciaz`,

din partea Comisiei c` suprafa]a care merit` studiat` pentru a

demonstra posibilitatea construirii ar trebui s` fie net mai ampl`,

poate pån` la apeduct, care ar trebui inclus \n studiu.  

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Aviz`m favorabil proiectul \n

urm`toarele condi]ii – 1. Definirea precis` a str`zii [i a cl`dirilor, a

propriet`]ilor vecine; 2. |n`l]imea propunerii s` nu dep`[easc`,

totu[i, P+4, 5R; P+8 este prea mult; 3. V` rug`m s` ne prezenta]i

[i o volumetrie cåt mai conving`toare; 4. Ata[a]i documenta]iei

studiul de trafic, celelalte reglement`ri ce se refer` la servicii, defi-

ni]i zona de protec]ie pentru pu], poate cu un punct de vedere al

Apa Nova. ”

Se r`spunde c` „spina este impus` de conducta de gaz, iar solu]iile

propuse sunt discutate cu Transgaz; vor exista exproprieri, dar odat`

realizat, PUZ ar permite autorit`]ii de Sector s` elibereze autoriza]ii

de construire pe parcelele mici. Au fost deja aloca]i banii pentru 

drumuri.”

Constantin Enache: „Cred c` ar trebui mai bine urm`rit` leg`tura

dintre Dåmbovi]a [i Lacurile Colentinei. Nu ar fi r`u s` fie p`strat` o

[ans` ca \ntre cele dou` zone numite s` existe o leg`tur` verde; ar

fi bine s` \ncerca]i s` rezerva]i m`car o få[ie de teritoriu N-S \n

acest scop.”

Casandra Ro[u ar dori s` [tie ce anume reprezint` spa]iile perpen-

diculare marcate cu verde – se r`spunde c` vor fi locuri publice.

Fa]` de situa]ia prezentat`, Casandra Ro[u propune s` fie unificate

spa]iile verzi, ca s` fie ob]inut` o solu]ie mai unitar`; ar mai dori s`

fie precizat` trama stadal` pentru zonele mari, cel pu]in. 

Referindu-se la sistemul de circula]ie, Elena Boghin` cere ca zona

s` prevad` o arter` mai larg`, din care s` „ias`”, mai apoi, celelalte

artere mai mici; sugereaz` c` ar fi bine s` existe m`car o local`. 

Bogdan Bogoescu: „Remarc c` spa]iul verde a fost organizat, iar

rela]iile au fost solu]ionate. Dar la acest teritoriu, la amploarea lui, o

precizare cåt mai exact` a spa]iului public este absolut necesar`.

Trebuie genera]i poli, spa]ii publice – g`sit` o metod` pentru

aceast` cerin]`.”

Sorin Gabrea subscrie acestei dolean]e [i reaminte[te condi]iile

necesare unui pol urban real, care nu ar trebui s` lipseasc` aici:

„Suprafa]` public` de minimum 5 ha, pia]` public`, accesibilitate,

transport public [.a.m.d. Cu siguran]` va fi nevoie [i de exproprieri.”

Tiberiu Florescu: „Cele 300 ha sunt un ora[. Necesarul de utilit`]i

pentru o astfel de realitate urban` este foarte mare [i trebuie s`

avem mare grij` ca nu cumva s` se ajung` la efecte negative – lipsa

str`zilor, „preluat`” de ini]iative mici. Studiul trebuie s` cuprind`,

din punctul meu de vedere, etapele prioritare ale acestei dezvolt`ri

propuse, urmate de celelalte, fire[ti.”

Constantin Enache propune ca „autoriza]ia de construire s` se dea

numai dup` echiparea teritoriului cu str`zi [i utilit`]i”.

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Suntem de acord cu eliberarea avizului

preliminar, dar cerem s` existe un proiect de mobilare al zonei,

totu[i, dat fiind c` spa]iul este semnificativ, [i o solu]ie de circula]ie

relativ` la Drumul Expres, pentru c` leg`turile pot fi foarte dificile [i

trebuie neap`rat solu]ionate.”

4. PUZ {os. Pantelimon nr. 111A, S.2 / ini]iator SC MIDAL
HOLDING SA, elaborator BOGOESCU ARHITECTUR~ 
URBANISM, aviz de oportunitate
Se dore[te construirea a dou` blocuri de tip hipermarket, dar princi-

pala problem` este c` se cer, \n zona studiat`, dou` drumuri care

sunt foarte dificile [i de prev`zut, [i de realizat. O solu]ie posibil` de

trafic ar fi, pentru unul din drumuri, dar pasajele care ar trebui

realizate sunt foarte complicate [i, cel mai probabil, costisitoare. 

Casandra Ro[u dore[te ca niciuna dintre cele dou` cl`diri solicitate

s` nu dep`[easc` 25 m, adic` s` aib` cel mult 6 etaje. 
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A mai fost avizat favorabil studiul de oportunitate desf`[urat pentru

loca]ia Intr. Str`ule[ti nr. 17-35, S.1 (ini]iator SC ANTREPRIZA 

CONSTRUC}II MONTAJ NR. 4 BUCURE{TI SA – SC RC EXCLUSIV

EXPERT SRL, elaborator SC GRAPH TRONIC XM SRL, URB. RUR.

MINA GABRIELA POPESCU), iar PUZ Jandarmeriei nr. 13, S.1,

ini]iator FLORINA M~D~LINA IULIANA, elaborator SC GRAPH

TRONIC XM SRL, URB. RUR. MINA GABRIELA POPESCU) a fost

respins, deoarece se apreciaz` c` „parcelele sunt dispuse pe edifi-

cabil” (Tiberiu Florescu), prin urmare este imposibil ca pån` la 

clarificarea situa]iei juridice documenta]ia s` fie apreciat`.  

{edin]a Comisiei Tehnice de Urbanism [i Amenajarea
Teritoriului a Prim`riei Municipiului Bucure[ti din 20 februarie
2013.
Au participat Sorin Gabrea (pre[edinte), Gheorghe P`tra[cu
(arhitect-[ef), Casandra Ro[u, Bogdan Bogoescu, Constantin
Enache, Tiberiu Florescu, Dan Marin, Dan {erban, Dorin {tefan.
Din partea Serviciilor de specialitate ale Prim`riei au fost
prezen]i Elena Boghin` (Circula]ie) [i Andrei Zaharescu (Re]ele). 
S-au prezentat urm`toarele documenta]ii:

1. PUZ DIAMETRALA BERZEI-URANUS
Dat fiind c` documenta]ia a mai fost repetat vizionat` \n detaliu,

membrii Comisiei insist` s` fie prezentat` numai modalitatea \n care

au fost rezolvate cererile anterioare. Constantin Enache este favora-

bil aviz`rii, afirmånd c` a fost solu]ionat` problema unei fluen]e auto

sporite, ca [i cea a str`zii pentru public. Regimul de \n`l]ime care

accentueaz` verticala este posibil. Bogdan Bogoescu este [i el

adeptul realiz`rii unui volum simplu, mai \nalt, pentru noul 

amplasament. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Propunem avizarea favorabil`”

2. PUZ Calea Plevnei nr. 159, S.6 / ini]iator SC INTERPRIME
PROPERTIES SRL, elaborator SC KXL SRL, URB. ADRIANA
R~DULESCU, aviz de urbanism preliminar
Terenul este situat la intersec]ia C`ii Plevnei cu zona Carrefour;

zona pe care se inten]ioneaz` construirea are indicativul CB3, iar pe

partea din spate M2. CUT permis \n astfel de zone este de 4,5, iar

POT poate atinge 70%. Pentru viitoarea propunere, se dore[te

p`strarea CUT de 4, \n`l]imea medie va fi de P+14, iar c`tre strad`

s-a dorit ridicarea unui accent \nalt de 80 m. Accesul principal se va

realiza prin Calea Plevnei, dar schema de circula]ie apar]ine Prim`riei

S.6. Exist` [i o propunere de prelungire a str`zii pån` pe Splaiul

Independen]ei, \ns` accesul din zona Carrefour nu este avantajos.

Din partea proiectan]ilor sunt propuse dou` variante care au \n

comun faptul c` spa]iul central este astfel gåndit \ncåt s` rezolve

constrångerile terenului. Func]iunea este de parc tehnologic, care va

fi completat` cu cea de spa]ii de birouri. Constantin Enache

aminte[te c` „acum 5 ani a mai existat un PUZ pentru acela[i loc [i

cu aceea[i destina]ie, care a avut chiar [i un studiu istoric [i care a

luat toate avizele cerute, numai c` \n final, Consiliul General nu a

mai validat aceast` documenta]ie.”

Casandra Ro[u dore[te s` [tie ce anume se afl` \n vecin`tatea ime-

diat` a Carrefourului – se precizeaz` c` este vorba de C`minele stu-

den]e[ti din Groz`ve[ti. Andrei Zaharescu cere s` fie indicat \nc` o

dat` accesul principal – se arat` c` acesta a fost a[ezat pe partea

dreapt`, \nainte de ramp`. 

Bogdan Bogoescu: „Care este argumentul solu]iei volumetrice?

Dac` privim \ntreg ansamblul, ajungem la opinia c` cele dou`

realit`]i pe care le propune]i ar trebui s` intre \n dialog. Mi-a[ dori s`

justifica]i spa]ial cele dou` solu]ii.” Prezentatorul r`spunde c` „din

partea Comisiei s-a solicitat o incint`, astfel \ncåt construc]iile din

spate s` fie aliniate, dar una dintre ele s` poat` marca aceast` 

compozi]ie.”

Bogdan Bogoescu este de p`rere c` „privite dinspre Splai, cele

dou` cl`diri se v`d ca [i cum ar fi \n rela]ie, a[a c` ar fi bine ca

aceast` leg`tur` s` nu fie \ntåmpl`toare.”

Dorin {tefan apreciaz`, apropo de incint`, cum c` „Strada dinspre

Calea Plevnei este cea mai important` pentru \ntreaga incint`, [i

ar fi bine ca ea s` fie mai atent desenat` [i sus]inut`

conving`tor.”

Casandra Ro[u solicit` s` se precizeze care este aliniamentul

care a servit ca reper pentru propunere – se r`spunde c` au fost

utilizate retragerile. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Proiectul se avizeaz` favorabil.” 

3. PUZ Bdul Timi[oara nr. 101G, S.6 / ini]iator ANCU}A MIHAI,
elaborator SC ALTER EGO CONCEPT URB. MARIUS G~BUREANU,
aviz de oportunitate
|ntrucåt proiectul a fost [i el prezentat \n repetate rånduri, se trece

direct la analiza modului \n care au fost introduse \n plan[a de regle-

mentare sugestiile [i indica]iile Comisiei. 

Sorina Gabrea g`se[te noua form` a proiectului acceptabil`, con-

statånd c` au fost introduse, \n liniile principale, cele cerute. 

Bogdan Bogoescu, \ns`, aminte[te din nou proiectan]ilor c` nu

dore[te \n niciun caz enclavizarea zonei sau a construitului [i cere ca

propunerea s` cuprind` un pasaj pietonal prin parter, apreciind c`

aceast` interven]ie ar cre[te sensibil calitatea propunerii. 

Andrei Zaharescu cere ca axul str`zii s` fie mai mult coboråt c`tre

partea de S, dar Sorin Gabrea accept` propunerea \n felul \n care

este prezentat`, pentru c` acel ax \n discu]ie se afl` strict pe linia de

proprietate. 

Constantin Enache este de p`rere c` „blocurile, \n formula actual`,

par s` umbreasc` vecin`t`]ile. A[ dori ca \n final documenta]ia s`

cuprind` [i un studiu de \nsorire, pentru a elimina orice complica]ie

de acest fel”. Sorin Gabrea dore[te s` consulte [i un studiu de cir-

cula]ie respectiv la zon`, dupa construire, iar Dan {erban ar dori s`

[tie cum se va putea face alimentarea [i solicit` aten]ie la

retragerea rampelor. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Suntem de acord cu eliberarea avizului de

oportunitate, a[tept`m revenirea cu solu]ii concrete la problemele

ridicate.”
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4. PUZ Str. Jandarmeriei nr 13, S.1 / ini]iator FLOREA
M~D~LINA IULIANA, elaborator SC GRAPH TRONIC XM, URB.
RUR. ADINA GABRIELA POPESCU, aviz de urbanism preliminar
|ntrucåt principalul aspect care vicia definirea unui studiu pe parcele

fusese stabilirea unui profil unic pe Str. Jandarmeriei, s-a revenit cu

o solu]ie posibil` \n acest sens. 

Sorin Gabrea se intereseaz` de situa]ia documenta]iilor avizate [i

aprobate \n zon` sau a celor care [i-au produs efecte – se r`spunde

c` au fost identificate 5 documenta]ii valabile, aprobate, din care

unul are o solu]ie de salvare concret` a bisericii aflat` \n zona stu-

diat`. Acela[i mai dore[te s` [tie \n ce sens a fost propus` m`rirea

str`zii – se r`spunde c` opera]ia a fost a[ezat` pe partea p`durii,

astfel \ncåt vor trebui sacrifica]i mai mul]i copaci. Unul din PUZ-uri

precizeaz` profilul l`rgit spre p`dure, numai c` nu se [tie de unde

pleac` acest profil. 

Elena Boghin` prezint` o serie de detalii legate de propunere, pre-

cizånd mai multe date solicitate: carosabilul se men]ine de 

7,20 m, trotuarul va avea 1,20-1,30, iar distan]a medie care va fi

\n final pån` la copaci va fi de cca. 4,50 m. |n zona regimentului,

se propune ridicarea unui gard de beton \nalt de 1,40 m. Pe

partea de S va exista un trotuar de 1,40-1,60 m cu retrageri, iar

aici casele existente vor fi retrase la cca 2-3 m. Se propune un

prospect minim, dar se p`streaz` categoria a doua pentru arter`;

vor fi afectate [i p`durea, [i propriet`]ile. Prospectul este de 

7&7 m pentru fiecare sens, cu un separator de 1 m pe partea de

mijloc; spre p`dure va fi un trotuar de cca. 1,40 m, iar pe partea

construit` un altul de cca 2 m. Spre propriet`]i este nevoie de

retrageri de 9,50 m. 

Sorin Gabrea \[i exprim` confuzia privind felul \n care toate aceste

propuneri contradictorii vor fi rezolvate, \n cele din urm`, dat fiind

faptul c` unele PUZ-uri intr` \n p`dure 13 m, altele 15 m, unele

deplaseaz` prospectul spre S, altele spre N, problema final` va fi

una de acordare a acestor propuneri. Se aminte[te [i faptul c` Ord.

24/2002 [i 47/2012 nu admite t`ieri de copaci din p`dure decåt pen-

tru lucr`ri de utilitate public` – se consider`, totu[i, c` drumul este

o astfel de lucrare, ca atare documenta]iile pot include aceast`

prevedere. 

Casandra Ro[u mai observ` o imprecizie – anume faptul c` proiectul

atinge limita intravilanului; se precizeaz`, \ns`, c` limita nu

dep`[e[te proprietatea. 

Constantin Enache ar dori s` fie precizat, definitiv, axul noului

drum. Se arat` c` el se va deplasa, fa]` de existent, cu 2 m spre

p`dure. Dan Marin este de p`rere c` „este vizibil` o inten]ie de

modelare a arhitecturii care se propune, din p`cate nu avem [i

garan]ia acestei construiri [i tare m` tem s` nu se \ntåmple ca de

atåtea alte ori – proiectul s` fie avizat, apoi våndut [i s` sufere

serioase modific`ri.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Se avizeaz` favorabil, \n condi]iile \n

care vom putea respecta o retragere de 15 m fa]` de alinierea

propus`, iar reglementarea pe Jandarmeriei va fi, din punctul de

vedere al alinierii cl`dirilor [i axului drumului, unitar`.”

5. PUD Str. Dr. N. Demosthen nr. 29, S. 5/ ini]iator THEODOR
ALEXANDRESCU, elaborator SC MELON DESIGN STUDIO SRL,
aviz de oportunitate
Lotul pe care se inten]ioneaz` interven]ia este de cca 250 mp [i se

afl` \n Zona Protejat` 45, \n Cotroceni. Imobilul existent are cca 70

de ani, a fost construit \n etape, se afl` \ntr-o stare proast`, tehnic

vorbind. Se dore[te demolarea acestuia [i construirea pe amprenta

unei cl`diri P+2/3R, \n condi]iile \n care parametrii din zon` se

respect` – CUT este de 1,8, POT de 65%. Etajele 1 [i 2 vor ie[i \n

consol`. Exist` o alipire la calcan, pe distan]a de 15m. 

Constantin Enache \ntreab` dac` „casa veche avea o retragere

pentru evitarea atingerii cu vecinii”; ar mai dori s` [tie dac` exist`

un acord pentru rezolvarea pe cale amiabil` a unor posibile diver-

gen]e. Se r`spunde afirmativ, dar unul dintre vecini cere Comisiei

s` intervin` [i arat` c` de fapt toate construc]iile existente \n zon`

sunt de P+1, nu de P+2, afirm` c` situa]ia nu a fost prezentat` 

real [i, ca urmare a construirii de acest fel, vor ap`rea calcane 

\nalte de 6 m. 

Bogdan Bogoescu este de p`rere c` ar fi nevoie de o desf`[urare,

care s` permit` mai buna apreciere a situa]iei. 

Dan Marin precizeaz` c` noul regulament cere ca \n cazul construirii

s` existe retrageri. Sorin Gabrea apreciaz`, pe de alt` parte, c` inter-

ven]ia vecinului, chiar dac` este corect`, nu are impact direct cu

ac]iunea de construire. Bogdan Bogoescu solicit` o retragere supli-

mentar`, pe partea stång` a cl`dirii, de 3 m. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Aviz`m favorabil studiul de oportunitate.”

6. PUZ Calea Victoriei nr. 147, S.1 / ini]iator L~Z~RESCU
ALINA, ABBOUD WALID, elaborator SC PZP ARHITECTURA
SRL, URB. CRISTINA MIHAELA ANA, aviz de oportunitate
Este vorba despre o interven]ie pe un lot pe care exist` o cas`,

valoroas`, care se afl` la intersec]ia C`ii Victoriei cu Str. Frumoas`.

Se propune p`strarea indicatorilor specifici zonei [i se dore[te con-

struirea unei construc]ii cu dou` etaje, atåt cåt permite regulamentul

zonelor protejate. Bogdan Bogoescu cere preciz`ri asupra accesului

– se r`spunde c` acesta se va face din Calea Victoriei, prin gang;

func]iunea va fi cea de birouri [i apartamente, iar la parter comer].

Casandra Ro[u dore[te ca prezentatorul s` prezinte mai pe larg

rela]ia cl`dirii cu existentul, cum anume se vor modifica perspec-

tivele locale. 

Dan Marin solicit` ca acoperirea casei s` fie f`cut`, \n final, \n dou`

ape, pentru c` de regul` modelele urmate sunt nefericite [i mai

mult distrug arhitectura \n loc s` o ajute. 

Bogdan Bogoescu cere ca \n final s` existe acces public, utilitate

public` la interiorul construitului. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Aviz`m favorabil proiectul, cu rug`mintea

de a ne prezenta o ilustrare de arhitectur` conving`toare. ”

A mai fost avizat favorabil PUD Str. {elari nr. 4 / Smårdan nr. 27 /

Smårdan nr. 33 / S.3, ini]iator SC RONATURSTEIN SRL, elaborator

SC URBAN OFFICE SRL, ARH. LILIAN CAPTARI; a fost prezentat`

foarte scurt [i propunerea pentru PUZ Splaiul Unirii nr. 698-693, S.3,

ini]iator SC SPATIO VERDE SISTEME DE IRIGA}II SRL, elaborator

SC NICHOLAUS HOUSE IMPEX SRL, URB. RUR. DOREL NICULAE

(consultare).

{edin]a CTUAT din data de 20 martie 2013 a Comisiei Tehnice
de Urbanism [i Amenajarea Teritoriului a Prim`riei Generale a
Municipiului Bucure[ti. 
Pre[edinte – Sorin Gabrea
Membri – Doina Bubulete, Casandra Ro[u, Bogdan Bogoescu,
Vlad Cavarnali, Constantin Enache, Tiberiu Florescu, Dan Marin,
Dan {erban, Dorin {tefan.
Din partea Comisiilor de Specialitate au participat la [edin]` dl
Andrei Zaharescu, Serviciul Re]ele [i dna Elena Boghin`,
Serviciul Circula]ie. A fost prezent la [edin]` [i Arhitectul-[ef al
Capitalei, dl Gheorghe P`tra[cu. Au fost analizate urm`toarele
documenta]ii: 
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1. PUZ Intrarea Str`ule[ti nr. 17-35, S.1 / ini]iator SC ANTRE-
PRIZ~ CONSTRUC}II MONTAJ NR. 4 BUCURE{TI SA – SC RC
EXCLUSIV EXPERT SRL, elaborator SC GRAPH TRONIC XM
SRL, URB. RUR. MINA GABRIELA POPESCU, aviz de urbanism
preliminar
Teritoriul vizat, din care face parte [i lotul destinat construirii, este

\ncadrat ca zona DB1. Prin propunere, POT va fi mic[orat de la

70%, cåt permite regulamentul zonei, la 50%, autorii considerånd

ca nu au o motiva]ie real` pentru a atinge respectivul indicator. 

Prezentatorii mai precizeaz` c` a fost solicitat` de Comisie la ultima

prezentare o ilustrare de tem`, care a fost adus` [i afi[at`, pentru a

fi consultat`. 

Bogdan Bogoescu solicit` preciz`ri legate de modalitatea \n care

propunerea se va agrega \n viitorul ]esut al zonei. Ar mai dori s` [tie

dac` „PUZ prezentat con]ine toate documenta]iile avizate sau apro-

bate, care pot sugera m`car modelul de structur` urm`rit \n care

autorii doresc s` se a[eze cu noua lor propunere.” Se r`spunde afir-

mativ, \ns` Vlad Cavarnali amendeaz` afima]ia, amintindu-le prezenta-

torilor c` mai sunt cåteva documenta]ii \n zon` care nu se reg`sesc

pe plan[ele de prezentare. 

Constantin Enache evalueaz` construitul existent \n zon` [i conchide

c` „\n acest loc din ora[, ceea ce putem spune despre modalitatea

de construire, e c` este un talme[ balme[ f`r` nicio regul` urmat`

sau stabilit`. S-a construit la libera ini]iativ`, cånd la 3-4 niveluri, cånd

la dimensiunea unei case pe p`månt, cånd la nivelul P+1. Zona e, din

acest punct de vedere, „mixt`”. 

Vlad Cavarnali, sugerånd [i o extindere a ariei pe care trebuie extins

studiul, este de p`rere c` „autorii trebuie s` revin` cu un PUZ care

s` cuprind` toate construc]iile de pån` la PETROM CITY [i cu o

propunere care s` ]in` cont de toate documenta]iile, mai ales c` una

dintre ele prevede \n zon` un pasaj superior, care va aduce modific`ri

semnificative pentru structura zonei. La fel, cred c` este nevoie ca

situa]ia existent` s` fie verificat` [i prezentat` foarte atent.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Se va reveni \n condi]iile mai sus 

precizate.” 

2. PUZ Str. C.D Rosenthal nr. 39, S.1 / ini]iator {INDILE MARIA,
elaborator SC DD DESIGN STUDIO SRL, ARH. ANGELICA
STAN, aviz de urbanism preliminar
Terenul care va ad`posti propunerea se afl` \n zona Pie]ei Charles

de Gaulle, \n ZP 55 [i are indicativul M2B. Se dore[te realizarea unei

construc]ii care \n final s` aib` \n`l]imea de 13 m, ceea ce ar cores-

punde unui construit P+2/3, \n situa]ia \n care POT maxim prev`zut

acum este de 50% [i el va sc`dea la 40%, iar CUT este de 2,5 [i va

ajunge la 2,08. Sunt asigurate 36 de locuri de parcare pentru rezi-

den]i, plus 10 locuri pentru vizitatori. Avånd \n vedere c` una dintre

laturile noii cl`diri se deschide c`tre Pia]a de Gaulle, configura]ia

celor dou` fa]ade – a celei dinspre Pia]` [i a acelei aflate \n partea

opus`, spre Str. Rosenthal – a fost gåndit` cu deschideri diferite.

Sec]iunea prezentat` exprim` faptul c` solu]ia aleas` de proiectant

pentru a contribui la urbanizarea zonei a fost cea a unei dale, a unei

platforme publice, necesare \n acest loc; ea mai arat` faptul c` noul

edificiu descre[te progresiv c`tre Str. Rosenthal. Distan]a dintre

cl`direa propus` [i cea mai apropiat` construc]ie existent` este de

14 m, iar retragerile sunt de 3 [i 4 m. Se estimeaz` c` prin inser]ia

\n zon` a acestei propuneri „s-ar crea o cursiv` care va \nchide Pia]a

\ntr-un mod decent”. 

Bogdan Bogoescu este de p`rere, fa]` de inten]ia proiectan]ilor de a

stipula precis coeficientul mai sc`zut al noului CUT, c` acest indica-

tor ar trebui, totu[i, p`strat maximal, pentru c` o eventual` conver-

sie a cl`dirii va face CUT s` creasc` din nou, poate prin includerea \n

calculul final a suprafe]ei rezervate garajului, iar aceast` cre[tere ar

provoca dificult`]i viitorilor proprietari. 

Arhitectul-[ef se intereseaz` de situa]ia documenta]iilor avizate [i

aprobate \n zon`, dorind s` afle dac` pentru aceast` arie exist` un

PUZ aprobat care a a modificat regimul spa]iilor verzi – se r`spunde

afirmativ, dar dl Manea apreciaz` c` solu]ia cea mai bun` pentru o

astfel de decumenta]ie care poate crea probleme ar fi ca pentru

avizul preliminar s` fie cerut [i ob]inut un aviz de la Mediu. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „|n condi]iile ar`tate, propunem avizarea

favorabil`.”

3. PUD Str. Mihail Moxa nr. 22, S.1 / beneficiar DANIEL
GHINEA, CRISTINA GHINEA, ANA HÅNCU, elaborator SC SC
MINA COM. SRL, ARH. VALERIU CRI{AN, aviz de urbanism 
preliminar
Pe o parcel` relativ redus` ca m`rime (656 mp), pe care exist` deja o

cl`dire parter, se mai dore[te construirea a \nc` unui imobil. Indicatorii

urbanistici accepta]i sunt de 70% pentru POT [i de 3 pentru CUT, dar

proiectan]ii doresc s` consume mai pu]in din aceste cote maxime.

Dan Marin este de p`rere c`, \n condi]iile date, se impune \nchiderea

fronturilor cl`dirii, pentru c`, \n orice alt` situa]ie, ferestrele noului edi-

ficabil vor r`måne expuse [i vor crea o rela]ie proast` cu existentul. |n

opinia d-sale, „situa]ia existent` impune construirea”. Sorin Gabrea

este [i el de p`rere c`, dat` fiind situa]ia nu tocmai simpl` a cl`dirilor
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de pe lot, cel mai oportun ar fi ca reglementarea s` se fac` pentru

\ntreaga zon`, nu numai pentru o construc]ie [i, eventual, s` se indice

o anume e[alonare a lucr`rilor. Casandra Ro[u \nclin` [i ea c`tre o

astfel de solu]ie, observånd c` „dac` s-ar mai inten]iona construirea

ulterioar` aici, construire care, teoretic, ar fi posibil`, POT ar ajunge

foarte mare, a[a \ncåt cel mai bine ar fi ca el s` fie stabilit [i normat

acum printr-un studiu motivat”.

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „V` rug`m s` reveni]i cu o reglementare

pentru \ntreaga parcel` [i cu o etapizare a interven]iei dvs.”

4. PUZ Bd. Theodor Pallady nr. 50 E, S.3 / ini]iator DANIEL
GHINEA, CRISTIAN GHINEA, ANA HÅNCU, elaborator DORIN
{TEFAN BIROU DE ARHITECTUR~ aviz de oportunitate
Ultima discu]ie legat` de avizarea acestei documenta]ii s-a cantonat

\n jurul str`zilor [i a re]elei rutiere, a alinierii acestora. |n documen-

ta]ia care a fost rev`zut` a fost inclus un spa]iu comercial mai vechi,

dar care are \nc` o situa]ie neclar`. |ntrucåt teritoriul afectat este

unul semnificativ ca importan]` [i m`rime, trebuie luat \n calcul fap-

tul c` aici sunt prev`zute 3 func]iuni care se \ntrep`trund – cea co-

mercial`, cea de servicii (birouri), cea reziden]ial` (spa]ii destinate

locuirii). Sorin Gabrea este de p`rere c`, date fiind aceste condi]ii,

solu]ia optim` ar fi cea a unui masterplan pentru circula]ie, urmat de

3 documenta]ii distincte pentru fiecare din cele 3 func]iuni.

Constantin Enache ar dori s` fie atent [i real precizat` faza \n care

va fi pe deplin clarificat` leg`tura zonei cu Drumul Expres.

Prezentatorii r`spund c`, din p`cate, \ntre timp, de la ultimele docu-

menta]ii prezentate, \n zon` s-a construit mult, astfel \ncåt \n acest

moment \ntreaga arie este plin` de case construite, din care unele

vor trebui demolate pentru a face loc traseului Drumului Expres,

dac` acesta va fi p`strat pe actuala direc]ie. Se mai precizeaz` fap-

tul c` a fost gåndit` [i o etapizare a planific`rii [i realiz`rii obiectivu-

lui, \ntr-o prim` etap` fiind analizat un teren de cca 40 ha, asupra

folosirii c`ruia to]i proprietarii s-au pus de acord. Relativ la acest

subiect, dna Boghin` arat` c` „avizele favorabile din zon` s-au dat

pe limitele de propriet`]i”, \ncercånd s` se ]in` cont de trama

stradal`; tot aici mai sunt unele PUZ-uri expirate, fa]` de care tre-

buie luat` o pozi]ie. Gheorghe P`tra[cu afirm` c`, dat` fiind impor-

tan]a [i a construc]iei, [i a tramei rutiere, analiza trebuie extins`

pentru \ntreaga zon`, ea nu trebuie s` se rezume strict la propunere

[i la vecin`tatea imediat`. 

Vlad Cavarnali sus]ine realizarea unui nod de circula]ie urmånd

str`zile existente, nu gåndindu-le pe cele viitoare, posibile.

Precizeaz` c` Sectorul 3 are \n acest loc mari probleme de

canalizare, \ntrucåt zona este una depresionar`. Constantin Enache

consider` c`, \n atari condi]ii, o anume zon` ar trebuie rezervat` ca

neconstruibil`, cel pu]in pentru moment, ea constituindu-se \ntr-o

rezerv` foarte util` pentru o dezvoltare, odat` ce condi]iile locului se

vor fi l`murit mai bine. 

Bogdan Bogoescu: „Este nevoie s` fie stabilite limitele teritoriale

care pot integra toate cele 3 PUZ-uri, iar reglement`rile s` ia \n

seam` acest perimetru-cadru.”

Sorin Gabrea: „Va trebui lucrat \n mare, la scara \ntregului ansamblu,

[i «\nghe]at`» o solu]ie poten]ial valabil` de la Gura Baticului pån` la

Splai. Pentru aceasta, este necesar ca toate documenta]iile valabile

s` fie adunate, prezentate [i discutate atent.”

Elena Boghin` mai atrage aten]ia asupra arterei Gura Racului, care

este propus` de 14 m, dar care trebuie rela]ionat` cu celelalte

str`zi, \n condi]iile \n care ar fi folosit traseul vechii c`i ferate, acum

dezafectat. Este de p`rere c` un asemenea teritoriu trebuie bine

studiat din punctul de vedere al circula]iei auto, care nu se poate

baza pe str`zi de categoria a doua. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): Suntem de acord cu avizarea favorabil`,

momentan, dar este neap`rat nevoie ca pentru viitoarea etap` s`

reveni]i cu master planul pentru circula]ie, cu precizarea modului \n

care se face leg`tura acestuia cu inelul median, cu corelarea docu-

menta]iilor existente, motiv pentru care v` rug`m s` reveni]i cu

toate documenta]iile valabile existente [i cu toate plan[ele care v`

sus]in argumenta]ia dvs. pentru viitoarea construire – sec]iuni,

desf`[ur`ri etc.”

5. PUZ {os. Pipera nr. 44, S.1 / ini]iator SC NUSCO TWIN 
TOWERS SRL, elaborator SC WESTERN OUTDOOR SRL – URB.
RUR. BOGDAN BR~NESCU
S-a revenit cu proiectul \n Comisie pentru c`, urmare a unor

condi]ion`ri atåt de ordin intern, cåt [i contextuale, s-a ajuns la

situa]ia de a reduce \n`l]imea cl`dirii principale proiectate de la 

120 m la 70 m, cu toate c` o astfel de diminuare duce la construirea

unei cl`diri indecise atåt ca \n`l]ime [i parametri economici, cåt [i ca

posibilitate de compozi]ie urban`; toate celelalte reglement`ri au

fost p`strate.  

Dan {erban este favorabil men]inerii \n`l]imii actuale a cl`dirii, de

120 m, care ar construi foarte bine zona, \ns` atrage aten]ia asupra

riscului dep`[irii CUT \n cazul \n care aceast` \n`l]ime s-ar p`stra.

Bogdan Bogoescu (rezolu]ie): „Atmosfera zonei este una foarte

bun` [i favorabil` cl`dirilor de \n`l]ime mai mare, iar polul care ar

putea rezulta va fi unul de foarte bun` calitate. A[a \ncåt propun s`

se revin` la solu]ia ini]ial`, a \n`l]imii mai ridicate”.

6. PUZ Str. Olari nr. 10, S.2 / ini]iator FRANCU ALEXANDRU,
elaborator SC OM BIROU DE ARHITECTUR~, SRL CODRIN
TRITESCU, consultare
Se dore[te construirea unei case \ntr-un spa]iu care se afl` la inter-

sec]ia Str`zii Olari cu Bd. Ferdinand. Proprietatea este divizat`: casa

existent`, veche, a r`mas pe lot, dar p`måntul a fost atribuit altcui-

va, vånzarea operåndu-se prin Legea 112. Ce a r`mas neocupat din

teren i s-a redat proprietarului, iar acesta dore[te [i el construirea

unui imobil, cu toate c` \n aceste condi]ii construirea va fi una

extrem de dificil`. 

Arhitectul-[ef dore[te s` precizeze c`, \ntr-o situa]ie de acest fel,

construirea poate fi realizat` prin autorizare direct`, dar complexi-

tatea \ntregii situa]ii a f`cut ca proiectul s` fie inclus pe ordinea de

zi, pentru a fi discutat. Prezentatorul arat` c`, dup` analiza lotului
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(documenta]ia are caracter de PUD) s-a ajuns la concluzia c` accesul

este posibil, ca [i g`sirea spa]iului necesar parc`rii la sol pentru

dou` autoturisme. Ar exista suficient teren pentru construirea unei

case cu 130 mp pe nivel. 

Tiberiu Florescu este de p`rere c` \ntr-o situa]ie ca aceasta trebuie

precizate \nsorirea, o solu]ie de arhitectur` de mare calitate, care s`

se defineasc`, dat fiind locul, \n raport cu frontul Pie]ei, modul \n

care se realizeaz` leg`tura dintre cl`diri. 

Dan Marin se intereseaz` asupra distan]ei care ar desp`r]i cele dou`

cl`diri – Gheorghe P`tra[cu afirm` c` ea corespunde unui minim de-

cent. Dan Marin crede c` \n acest caz solu]ia ar fi „s` se limiteze con-

struc]ia [i s` se re-propun` ceva diferit, poate [i o alt` volumetrie”.

Andrei Zaharescu, \ns`, este de p`rere c`, date fiind condi]ion`rile,

nu se poate construi, iar solu]ia cea mai bun` ar fi ca proprietarul s`

fie desp`gubit. Arhitectul-[ef consider` c` e necesar s` fie cercetat`

legalitatea chiria[ilor care ocup` cl`direa existent`. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „V` rug`m s` reveni]i dup` ce ve]i fi

l`murit [i situa]ia chiria[ilor, dar [i cu o alt` propunere de volumetrie

pentru o cl`dire posibil`.”

Documenta]ia privind PUZ Drumul Lunca Corbului nr. 68, S.3 a fost

amånat`, proiectan]ilor ceråndu-li-se s` revin` \n Comisie dup` ce

vor ob]ine din partea Prim`riei S.3 explica]iile necesare privitoare la

primirea de c`tre zona pe care se dore[te construirea a indicativului

A2B, \ncadrat \n PUG ca V1A. 

{edin]a CTUAT din data de 3 aprilie 2013 a Prim`riei Generale
a Municipiului Bucure[ti. 
Pre[edinte – Sorin Gabrea. Arhitect-[ef – Gheorghe P`tra[cu
Membri – Bogdan Bogoescu, Doina Bubulete, Vlad Cavarnali,
Tiberiu  Florescu, Constantin Enache, Dan Marin, Casandra
Ro[u, Dan {erban, Dorin {tefan.
Din partea Comisiilor de Specialitate a participat la [edin]` 
dl Andrei Zaharescu, Serviciul Re]ele. Au fost analizate
urm`toarele documenta]ii: 

1. PUZ Str. Boltei nr. 22, S.4 / ini]iatori TRIFAN STERE, STAN
NICULAI, elaborator BIA ARH. DIANA ALEXANDRA SL~VESCU,
aviz de oportunitate 
Terenul este situat \n S.4, \n zona de S a Capitalei, \n apropierea

cåtorva artere importante – {os. Giurgiului, Str. Luic`, nu foarte

departe de CET Progresul. Zona apar]ine ca indicativ prev`zut \n

PUG de L1E, cuprinzånd locuin]e individuale pe loturi de regul` sub-

dimensionate, cu sau f`r` utilit`]i. Totodat`, amplasamentul se afl`

[i la intersec]ia unor zone diferite ca \ncadrare, dar regimul de

\n`l]ime maxim atins este de P+4, cu excep]ia cl`dirilor aflate la

arterele importante, care ajung [i la P+10. Terenul este bordat de 3

str`zi care au sec]iunea transversal` de 11 m, pe aceste str`zi

desf`[uråndu-se [i un trafic de transport local. |n ultimii ani, zona a

dat \n repetate rånduri semnale de cre[tere, \n sensul \n care fondu-

lui construit i s-au ad`ugat noi cl`diri. Indicatorii din PUG arat` un

POT de 60%, un CUT de 1,2 [i o \n`l]ime maxim` de P+1; re]ele

edilitare exist`. Propunerea are ca tem` popularea zonei cu locuin]e

colective P+4/5R, \ntrucåt ea ar corespunde tendin]ei de dezvoltare,

de cre[tere a zonei. Se propune, totodat`, [i l`rgirea str`zii Anghel

Moldoveanu de la 9 m, cå]i are \n momentul de fa]`, la 11 m, pen-

tru a contribui astfel la mai buna circula]ie \n zon`. POT cerut va fi

mai mic, de doar 30%, dar CUT va cre[te la 2,5; pentru spa]iile verzi

sunt prev`zu]i cei 30% ceru]i de Lege. 

Sorin Gabrea solicit` ca „perimetrul de studiu s` cuprind` [i loturile

aflate vizavi de proprietate, astfel \ncåt [i artera de circula]ie s` fie

con]inut` de documenta]ie.” Constantin Enache dore[te s` [tie ce

distan]` exist` \ntre cele dou` cl`diri vecine propuse – se r`spunde

c` aceasta este de 12 m, acoperind minimul reclamat de legisla]ia \n

vigoare. 

Andrei Zaharescu roag` proiectan]ii „s` ob]in` [i avizul din partea

Termocentralei, pentru c` \n zon` se afl` toate capetele de re]ele

edilitare ale cartierului, iar clarificarea tratamentului acordat acestora

este absolut necesar`, evitåndu-se astfel orice alte probleme.”

Constantin Enache afirm`, totu[i, c` date fiind construc]iile deja

existente, care sunt \n cea mai mare parte a lor cl`diri mici, o solu]ie

mai adecvat` locului nu ar trebui s` dep`[easc` o \n`l]ime de

P+2/3; zona ar mai trebui studiat`. 

Dan {erban discut` [i volumetria prezentat` [i este de p`rere c` „o

formul` a caselor fa]` \n fa]` sau spate \n spate, care s` permit` o

mai bun` a[ezare a construitului [i o mai bun` ritmare a compozi]iei,

ar fi de dorit.”

Bogdan Bogoescu cere „s` fie analizat partiul urban, pentru a se

stabili condi]iile de dialog cu parcelele vecine, dar [i pentru a se

crea, \n final, un context mai dinamizat.” Mai atrage aten]ia asupra

nevoii de a a fi bine analizat` consecin]a vecin`t`]ii CET–ului cu

viitorul ansamblu. 

Dan Marin este de p`rere c` datele zonei ar cere mai curånd nu

popularea acesteia cu blocuri, ci cu o solu]ie mai nuan]at`, de genul

locuin]elor semicolective. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Date fiind cele discutate, se avizeaz`

favorabil studiul, dar \n condi]iile \n care propune]i o alt` solu]ie de

a[ezare, cu \n`l]ime mai mic` [i ocupare mai ridicat`, \ncadråndu-v`

\ntr-un maxim de P+2/3. V` mai rug`m s` proba]i distribuirea parca-

jelor, a necesarului de auto la subsol.” 

2. PUZ Str. Maxim Gorki nr. 28-30, S.1 / ini]iator PRIM~RIA
MUNICIPIULUI BUCURE{TI / SC ASTALROM SRL, elaborator
BIA ARH. URB. DRAGO{ MIHAI, aviz de urbanism preliminar
Lotul care urmeaz` a fi construit se afl` \n Cartierul Prim`verii, \n ZP

57. Este proprietate privat`; de jur-\mprejurul parcelei exist` 3 con-

struc]ii de \n`l]imi P+5-P+6. Indicatorii permi[i de \ncadrare sunt

40% pentru POT, 2,5 pentru CUT [i 12 m pentru \n`l]imea maxim`.

Func]iunea dorit` pentru construc]ie este de reprezentan]` comer-

cial`, birouri de tip showroom [i de consultan]`. Retragerile

prev`zute sunt de cåte 2 m la stånga [i la dreapta [i de 5 m pentru

partea din spate. Parcarea se va realiza \n incint`, iar re]elele edi-
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litare sunt asigurate. Fa]ada principal` propune o cl`dire ce atinge

P+4/5R, care poate sc`dea c`tre partea din spate, iar arhitectural

vorbind, a fost vizat` integrarea cl`dirii \n arhitectura existent`. 

Casandra Ro[u atrage aten]ia Comisiei c` \n documenta]ia pus` la

dispozi]ie figureaz` o sesizare \n leg`tur` cu func]iunea propus`. 

Dan Marin atrage [i el aten]ia asupra aceluia[i lucru: „Zona este una

reziden]ial`, iar ceea ce ni se propune aici este altceva.”

Prezentatorul arat`, totu[i, c` au mai fost acceptate, \n timp, modi-

fic`ri de destina]ie ale unor cl`diri, care au dobåndit alte destina]ii. 

Casandra Ro[u exprim` opinia conform c`reia „ca s` se permit` o

astfel de implantare, \ntreaga zon` ar trebui s` capete un aspect

mixt.”

Tiberiu Florescu nu este de acord cu avizarea favorabil`, iar

Constantin Enache este [i el de p`rere c` „propunerea trebuie s`

se \nscrie \n regulamentele actuale prev`zute.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „|ntrucåt nu exist` argumente solide pen-

tru avizarea unei excep]ii, recomand`m ca propunerea s` se \nscrie

\n condi]ion`rile impuse de cadrul legal existent.”

3. PUZ Intr. Str`ule[ti nr. 17-35, S.1 / ini]iator SC ANTREPRIZ~
CONSTRUC}II MONTAJ NR 4 BUCURE{TI SA, SC RC EXCLU-
SIV EXPERT SRL,  elaborator SC GRAPH TRONIC XM SRL, URB.
RUR. MINA GABRIELA POPESCU, aviz de urbanism preliminar
A fost adus` \n fa]a Comisiei plan[a cerut` care prezint` \ncadrarea

propunerii \n zon`, al`turi de celelalte documenta]ii valabile sau care

au expirat, dar [i-au produs efecte: PUZ Petrom City, expirat, dar

care a dus la construirea unor cl`diri [i, implicit, la modificarea carac-

terului zonei, PUZ Intrarea Str`ule[ti nr. 24-37, PUZ valabil, avizat, [i

PUZ Inelul Median, \n curs de aprobare, documenta]ie important`,

\ntrucåt modific` fundamental caracterul tuturor zonelor pe care le

atinge. Unele neconcordan]e \nc` exist`, dar se sper` \ntr-o discu]ie

l`muritoare cu proiectan]ii celorlalte documenta]ii. Parametrii

propu[i sunt: 50% pentru POT, 2,9 pentru CUT, ultimul indice

descriind sporul de dezvoltare de 20% aplicat coeficientului zonei,

2,5. Se mai arat` de c`tre echipa prezentatoare c` edificabilul a fost

figurat ca atingånd un nivel maxim, dar din toate discu]iile [i

evalu`rile posibilit`]ilor, se pare c` acesta nu va fi atins; \n imediata

apropiere exist` un [antier care are ca obiect ridicarea unei cl`diri

foarte \nalte, despre care nu au putut fi colectate informa]ii; dac`

m`rimea terenului de]inut nu ar fi dep`[it 5.000 mp, documenta]ia

ar fi putut fi avizat` direct, la Prim`ria de Sector. 

Bogdan Bogoescu se intereseaz` de destina]ia parterului – sunt

prev`zute locuri de parcare [i o func]iune mixt`, \nc` nedefinitivat`,

cel mai probabil spa]ii comerciale. 

Constantin Enache: „Ora[ul este foarte amestecat. Aici, construitul

acoper` toate plajele posibile de la P+1 la P+8, a[a c`, personal, mi

se pare foarte important de clarificat care este viitorul ora[ului [i al

zonei. Se poate ob]ine o anumit` densitate, pentru c` exist` condi]ii

– m` refer la prezen]a Drumului Expres, a unor zone verzi, posibil de

folosit \n interesul zonei, al viitorilor locatari.”

Tiberiu Florescu: „Propunerea dvs. nu trebuie izolat`, ci integrat` –

acesta este caracterul pe care doresc s` \l reg`sesc \n documenta]ia

pe care ne-o prezenta]i.”

Dorin {tefan aduce \n discu]ie opinia unei tinere echipe de

speciali[ti francezi, care, dup` ce au vizitat capitala, au opinat c`

Bucure[tiul le pare o „mixtur` foarte vie” [i c` al`turarea de stiluri

[i de construc]ii, eterogenul urban de ast`zi ar fi benefic de p`strat,

ca specific. Ar fi nevoie, \n aceast` situa]ie, doar de identificarea

unor reguli ale armoniei care s` coaguleze fragmente urbane mai

mari sau mai mici. Constantin Enache este de acord, \n principiu, cu

aceast` caracterizare, dar atrage aten]ia asupra riscului de a „trans-

forma dinamismul ora[ului \n harababur`”.

Sorin Gabrea readuce discu]ia \n zona analizei [i evolu]iei proiectului

propus, [i cere „prezentarea documenta]iei \n contextul celorlalte

PUZ-uri legal avizate \n zon`.”

Constantin Enache: „Dac` s-ar fi construit punct, solu]ia care ni s-a

prezentat ar fi fost \n regul`, dar o lam` de P+8/9 pe toat` lungimea

duce la blocarea vizual` [i volumetric` a \ntregii zone, a[a \ncåt sunt

de p`rere c` rezolvarea propus` este nefericit`.”

Sorin Gabrea: „Personal, cred c` este prea mult ceea ce ei solicit`,

prea \nc`rcat. Ar fi mai bun` o propunere care s` fragmenteze, s`

ritmeze frontul [i s`-l fac` mai permeabil. C`tre bulevard, ar trebui

s` ias` m`car cåteva fante de lumin`.” Bogdan Bogoescu este [i el

de p`rere c` solu]ia trebuie modificat` \n acest sens, iar Vlad

Cavarnali cere [i „un partiu ce ar sus]ine fragmentarea, care este

\ntr-adev`r cea mai bun` solu]ie.” Dorin {tefan este de acord cu

avizarea proiectului, \n condi]iile care au fost discutate.

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Propunem avizarea favorabil` a proiectu-

lui, dar o condi]ion`m de \ncadrarea \n reglement`rile existente [i de

identificarea unei propuneri volumetrice fragmentate.”

4. PUZ Str. Progresului/ Str. Serg. Nu]u Ion S.5 / ini]iator SC
VENTILATORUL REAL ESTATE SRL, SC UNIVERSAL ROYAL
INVEST SRL, elaborator SC URBIS 90 – ATELIERUL DE URBA-
NISM SRL, URB. RUR. CONSTANTIN ENACHE
Prezentarea propunerii este f`cut` de Constantin Enache:

„Fragmentul urban pe care se propune construirea unui ansamblu

de locuin]e colective se afl` \ntr-una din ariile cele mai interesante

din ora[, \n imediata apropiere a Academiei Militare, \n zona

R`zoare. Aici a existat, cf. PUG, o destina]ie special` care ar fi tre-

buit alocat` respectivei suprafe]e de teren – pe Drumul S`rii trebuia

s` se \nchid` Inelul Central al ora[ului. Posibilitatea, din varii motive,

a fost compromis`, a[a \ncåt, dup` 2005, \nchiderea acestui inel s-a

mutat pe Str. Progresului, solu]ie care avea avantajul de a putea

pune \n valoare o serie de terenuri pån` atunci ocupate de industrii.

|n 2005, a fost comandat PUZ Nod Intermodal R`zoare, care a

sus]inut noua variant` de \nchidere a inelului. Acest PUZ este \nc` \n

valabilitate, \ns` pentru fiecare zon` mai mare este necesar` o do-

cumenta]ie precis localizat`. Indicatorii prev`zu]i de PUG aici sunt

CB3, ca UTR, CUT de 4,5, iar \n`l]imea este variabil`. Societatea

beneficiar` pentru care a fost realizat` prezenta documenta]ie a

achizi]ionat fostele terenuri Ventilatorul, la care se adaug` terenul
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Universal COM, definit ulterior. Exist`, vorbind de propunerea \n

sine, un teren rezervat pentru pasaj [i \nchiderea Metroului, iar

\ntrucåt s-a cerut realizarea unei continuit`]i de circula]ie \n zon`, Str. 

1 Mai a fost prelungit` pån` \n Str. Progresului. Ca note particulare

ale parcelei indic`m diferen]a de nivel de cca 8 m, ca [i prezen]a

unei pante c`tre Academia Militar`. |ntrucåt destina]ia este de

ansamblu reziden]ial, cl`dirile pot prezenta \n`l]imi diferite. Ar mai fi

de spus c` prezen]a sta]iei de Metrou gr`be[te, cumva, valorificarea

acestei por]iuni de teren; spre strad` sunt propuse func]iuni conexe

celei de locuire, iar spa]iul verde este prev`zut \n adåncimea lotului.”

Casandra Ro[u dore[te s` [tie care va fi soarta cl`dirilor existente –

se r`spunde c` acestea vor fi luate \n calcul \n conturarea solu]iei

finale. 

Sorin Gabrea se intereseaz` de modalitatea de solu]ionare [i de

definire a circula]iei \n zon` [i \n incint` – r`spunsul este c` str`zile vor

fi deschise publicului, dar regimul lor va fi unul privat. Mai cere ca

modific`rile care vizeaz` pasajul s` fie incluse \n documenta]ie.

Prezentatorul arat` c` exist` deja acordul beneficiarilor pentru cedarea

unei por]iuni de teren necesare dezvolt`rii arterelor necesare. 

Constantin Enache: „Se poate prevedea c` \n timp costul

propriet`]ilor va cre[te, deci loca]iile industriale vor fi mutate, cel

mai posibil.”

Dan Marin se intereseaz` de prezen]a acceselor – se r`spunde c`

acestea vor fi perimetrale, la nivelul solului. 

Andrei Zaharescu: „{i aceast` zon`, ca de altfel toate cele care

cuprind declivit`]i ale terenului, prezint` probleme importante \n

leg`tur` cu colectarea [i infiltrarea apelor. E necesar de indificat o

solu]ie pentru aceast` problema important`.”

Dan Marin: „Care este argumentul acestei solu]ii? Au fost luate \n

calcul [i alte posibilit`]i de rezolvare ale partiului sau edificabilelor?

V` mai rog s` fi]i aten]i la distan]ele dintre blocuri – la \n`l]imile pro-

puse, s-ar putea ca ele s` nu fie suficiente. {i ar mai fi nevoie de

prezentarea unei sec]iuni.”

Sorin Gabrea: „Personal, func]iunea propus` mi se pare inadecvat`.

Aici cred c` principala problem` ar fi cea a protej`rii Academiei

Militare, \n toate formele posibile.”

Bogdan Bogoescu: „Locul este colosal ca posibilit`]i. Propunerea,

\ns`, vine ca [i cum s-ar fi construit pe teren plat, iar ca urmare

unele din turnuri probabil c` stau \n gropi. Ar fi fost mult mai reu[it`

o solu]ie cu conturarea unei corni[e de construc]ii pe marginea

acelei declivit`]i, cu o alt` distribu]ie a locuirii, iar la mijloc s` fi fost

definit un spa]iu verde de tip Central Park. |n aceast` formul`

ac]ionånd, se pierde o [ans` important` pentru ora[. Propun valorifi-

carea specificului parcelei prin punerea \n valoare a caracterului ei,

care ar fi tradus printr-o ilustrare urbanistic` adecvat` acestor date.”

Casandra Ro[u: „Func]iunile publice de la parter s` fie deschise

spre incint`.”

Andrei Zaharescu: „S` fie prev`zut` o suprafa]` minim` de spa]iu

verde liber care s` permit` infiltrarea apei.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „|n condi]iile date – o alt` formul` de

a[ezare a construc]iilor, spa]iu verde minim necesar, luarea \n calcul

a declivit`]ii terenului, propunem avizarea favorabil`.”

5. PUZ Bdul Theodor Pallady nr. 50 E, S.3 / ini]iatori GHINEA
DANIEL, GHINEA CRISTINA, HÅNCU ANA, proiectant DORIN
{TEFAN BIROU DE ARHITECTUR~ SRL, aviz de oportunitate 
A fost identificat`, se arat` \n prezentare, o formul` de realizare a

conexiunii dintre arterele din zon`. Au ap`rut mai multe documen-

ta]ii de-a lungul drumului; acum se lucreaz` la un master de

circula]ii, dar partea bun` este c` s-a clarificat a[ezarea Drumului

Expres. Terenul este mai mare de 100 ha, iar func]iunile sunt

diverse – de la locuin]e la comer], iar \n acest  moment este ana-

lizat` propunerea de Master pentru locuire. 

Pe cca 40 ha va sta un centru comercial, locuin]ele vor ocupa cca.

72 de ha. PUZ S3 a fost integrat \n documenta]ie. Va mai exista un

pasaj suprateran, iar sub el va fi prev`zut un centru de gira]ie. 

Constantin Enache se intereseaz` de importan]a [icanei existente –

se r`spunde c` aceasta ar putea disp`rea, la o analiz` mai atent`. 

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „|n condi]iile \n care va fi rezolvat

Masterplanul de Circula]ie [i dat` fiind punerea \n acord a majorit`]ii

documenta]iilor, propunem avizarea favorabil`.”

6. PUZ Theodor Pallady nr. 49-51, S.3 / ini]iator SC INSTITUTUL
DE CERCET~RI PENTRU ACOPERIRI AVANSATE ICCA SA [i SC
POLICOLOR SA, elaborator SC ARHIMUS SRL, RUR. ARH. 
ADRIAN R~DULESCU
Intersec]ia necesar` a fost rezolvat`, exist` un aviz de circula]ie

valabil; a fost solu]ionat` [i conectarea acestei re]ele la strada

din spatele Metro. Spre Victor Brauner, poate fi acceptat` o

pierdere de teren de cca 10 m l`]ime pentru m`rirea amprizei

drumului, de[i pentru moment precizarea tipului s`u de cate-

gorie nu este posibil`. 

Sorin Gabrea: „Ar fi de dorit ca prevederea drumului prin incinta

Metro s` nu fie orientativ`, ci directoare. Masterplanul de circu-

la]ie trebuie s` fundamenteze propunerea.”

Constantin Enache: „Nu cred c` avem un motiv real pentru care

s` amån`m avizarea, pentru c` [i METROU SA va trebui s` ia o

pozi]ie oficial` fa]` de aceast` propunere.”

Vlad Cavarnali: „Doresc s` atrag aten]ia asupra necesit`]ii

m`ririi dimensiunii gira]iei prev`zute, pentru c` zona s-a densifi-

cat destul de mult \ntre timp.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „|n condi]iile date [i \n acord cu solu]ia

de Masterplan, propunem avizarea favorabil`.”

7. PUZ Str. Bucure[ti-Ploie[ti nr. 107, S.1 / ini]iatori AUREL
P~TRA{CU, ANTONESCU ALEXANDRU POMPILIU, proiectant
SC DD DESIGN STUDIO SRL, ARH. DAN {ERBAN, aviz de opor-
tunitate
Documenta]ia este foarte veche, dar \nc` valabil`; \ntre timp, au mai

ap`rut [i alte interven]ii [i PUZ-uri avizate \n zon`. Am \ncercat s`

propunem o structur` urban` de tip incint` cu dispunere perimetral`

\n cascad` fa]` de zona central`. POT este de 50%, CUT de 2,2, iar

\n`l]imea variaz` \ntre P+2 [i P+6. Avem un ritm sus]inut de cca 

20-25 m \ntre cl`diri; incinta este agreabil`, \nchiderile au „sc`p`ri”

spre p`dure. 

Sorin Gabrea: „Circula]ia interioar` este absolut necesar`? Iar pe

latura de E a ansamblului ar trebui gåndit` o strad` cu 4 fire. E bine

ca reglement`rile s` fie f`cute cu caracter director, nu orientativ.

Zona se va m`ri, din cåte poate fi prev`zut, a[a \ncåt densitatea de

str`zi va fi necesar`.” Se r`spunde afirmativ, pe motivul evolu]iei

posibile a zonei \n viitorul apropiat; fa]` de cerin]a secund`, se arat`

c` o posibilitate de drum ar exista, dar c` nu a fost luat` \n calcul

pentru moment. 

Vlad Cavarnali: „Poate fi \ncercat` o rela]ie direct` cu DN1.”

Bogdan Bogoescu: „Frontul de N ar fi bine s` fie mai spart, m`car

pentru a favoriza vederea spre p`dure.”

Rezolu]ie (Sorin Gabrea): „Propunem avizarea favorabil`, dar va fi

prezentat` Comisiei [i formula de definire a unei locale paralele cu

DN1, \ntrucåt aceasta este necesar`.”
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Colegiul Director
Pentru un Centru Cultural [i Educa]ional 
de Arhitectur` – Sediul OAR Bucure[ti 
P

e data de 5 aprilie, ora 16:00, a avut loc

lansarea Cursului de design parametric

organizat de Filiala Teritorial` Bucure[ti a

OAR \mpreun` cu IDZ Arhitectura. Acesta

este primul eveniment dintr-o serie de mani-

fest`ri cu caracter educa]ional pe care

FTBOAR \l va oferi membrilor ei. 

Lansarea s-a desf`[urat \n prezen]a

Pre[edintelui FTBOAR, prof.dr. arh. Mircea

Ochinciuc, a vicepre[edintelui Emil

Iv`nescu, a reprezentantului RUUKI, Tudor

Gherman, precum [i a instructorilor auto-

riza]i Rhino, arhitec]ii Ionu] Anton [i Daniela

T`nase.

Dorin]a [i efortul nostru a venit \n \ntåmpi-

narea unei cerin]e a tinerilor arhitec]i, afla]i

la \nceput de carier`, care \[i doresc s` dez-

volte abilit`]i \n proiectarea parametric`, util`

ast`zi, mai ales \n contextul occidental. 

Oferta acestor cursuri a vizat nu doar orele

de training, dar [i evenimente pe parcursul

c`rora cei prezen]i pot s` produc` efectiv

obiecte ce vor fi expuse \n Anuala de

Arhitectur` Bucure[ti, la Sala Dalles. Astfel

pe lång` diplomele semnate de traineri

autoriza]i, cursan]ii [i efortul lor sunt media-

tizate \n contextul unor evenimente profe-

sionale de profil.

|n mod uzual aceste cursuri, cu toate servici-

ile pe care le aduc [i le implic` ar costa

foarte mult: un curs complet Rhino plus un

curs complet Grasshoper, ambele cu modu-

le de \ncep`tori [i avansa]i, cursurile sunt cu

traineri autoriza]i, diplome oferite la finalul

fiec`ror module semnate de traineri autori-

za]i din Romånia, dou` workshopuri gratuite

\n urma c`rora fiecare participant produce

propria serie de obiecte, expunerea acestor

obiecte [i promovarea autorilor lor \n cadrul

Anualei de Arhitectur` Bucure[ti, plus

desf`[urarea cursurilor \n condi]ii extrem de

bune, \n centrul Bucure[tiului, \n noua extin-

dere a sediului FTBOAR. 

|n acest sens am dorit s` atragem un

partener care sa poat` echilibra costul tutu-

ror acestor servicii. Am reu[it s` convingem

firma Ruuki s` ne sus]in` financiar.

Mul]umim cu aceast` ocazie \n mod

deosebit domnilor Alexandru Olteanu [i

Tudor Gherman, reprezentan]i ai Ruuki

Romania. Astfel, costul programului

educa]ional cu tot ce implic` a putut fi redus

la cel pu]in jum`tate din costul lui real pen-

tru pia]a romåneasc`. 

Dorim s` atragem aten]ia c` FTBOAR nu e la

prima serie de cursuri organizate pentru

membrii s`i \n condi]ii avantajoase. De mai

bine de trei ani, Ordinul Bucure[ti a reu[it s`

organizeze cursuri de Audit Energetic pentru

Arhitec]i, necesare \n contextul vandaliz`rii

cu plac`ri de polistiren a fa]adelor cl`dirilor

din Romånia, sub pretextul unui plus profit

energetic locativ. |n numele acestei strategii,

mul]i nespeciali[ti \n arhitectur` au hot`råt

soarta \nf`]i[`rii cl`dirilor, prin \mpachet`ri

rezultate din calcule energetice. Arhitec]ii nu

erau califica]i s` fac` acest lucru. FTBOAR 

s-a impus atunci printr-o m`sur` de

combatere, dar [i una educa]ional`, inter-

venind pe lång` ministere ca [i arhitec]ii s`

poat` ob]ine dreptul de calcul energetic.

Cursurile au privit exact acest fapt. 

Din p`cate, la momentul organiz`rii lor, se-

diul FTBOAR era unul destul de mic, locul

de desf`[urare fiind mereu improvizat.

Ast`zi, prin extinderea lui, putem spune c`

\ncepem seria de evenimente profesionale

dar [i culturale \ntr-un spa]iu nou, larg, bine

organizat [i foarte vizibil. |n acest sens, vom

\ncepe o serie de expozi]ii dedicate vie]ii

profesionale dar [i a hobby-urilor arhitec]ilor

membrilor FTBOAR \n noua simez` constru-

it` \n cadrul sediului.

V` invit`m s` participa]i la aceste eveni-

mente atåt ca expozant, dar [i ca public!

Emil Iv`nescu

Comisia de disciplin`
Despre activitatea comisiei de disciplin`
A

tribu]iile comisiilor de disciplin` sunt

specificate \n „Codul de procedur`

privind activitatea juridic]ionar` a comisiilor

de disciplin` ale filialelor teritoriale [i cea a

Ordinului”, aprobat prin HCN 551 din

24.02.2006, creat pentru protec]ia onoarei [i

prestigiului profesiei de arhitect cu

respectarea legilor [i a statutului profesional.

Este posibil ca, \n acest material, s` reiau

par]ial teme dezb`tute anterior, dar pe care,

de[i neavånd o lung` experien]` \n comisiile

de disciplin`, le consider importante. 

Totu[i am \ntålnit cazuri \n care:

- beneficiarii reclamau c` nu au fost mul]umi]i

de presta]ia unor colegi de-ai no[tri \n

finalizarea sau nefinalizarea proiectelor;

- vecinii beneficiarilor proiectelor reclamau

c` au fost afecta]i de realizarea

construc]iilor;

- vecinii beneficiarilor proiectelor reclamau

c` au fost afecta]i din cauz` c` nu au fost

respectate cerin]ele certificatelor de urba-

nism, \ntrucåt arhitec]ii au cedat solicit`rilor

beneficiarilor (ulterioare ob]inerii certificatu-

lui de urbanism) [i au modificat proiectele.

Sesiz`rile, sau altfel spus reclama]iile, sosite

la comisia de disciplin` se distribuie unuia

din completele de judecat`. 

|n cadrul completului de judecat` \ncerc`m s`

ob]inem din partea reclamantului toate probele

pe care se \ntemeiaz` sesizarea sa. Urmeaz`

citarea arhitectului \nvinuit [i ob]inerea de la

acesta a probelor \n ap`rarea sa.

Dup` o prim` \ntålnire a comisiei de disci-

plin` \n care se analizeaz` dosarul \n curs,

are loc o prim` [edin]` de judecat` la care

sunt cita]i ambii participan]i la conflict: recla-

mantul [i påråtul. Intermedierea conflictelor

reclamant – påråt dureaz` pån` cånd se

ob]in toate probele ce stau la baza afl`rii

adev`rului. Exist` situa]ii fericite \n care

reu[im o mediere a celor dou` p`r]i. Dup`

ob]inerea tuturor probelor [i declara]iilor

p`r]ilor se trece la judecarea cauzei (uneori

[i cu consultarea unui jurist) [i pronun]area

pe fond a hot`rårii de admitere a sesiz`rii [i

propunerea de aplicare a m`surii disciplinare

sau de respingere a sesiz`rii. Hot`rårea,

prezentat` p`r]ilor, poate fi atacat` cu recurs

[i atunci se \nainteaz` dosarul c`tre Comisia

na]ional` de disciplin` spre solu]ionare, sau

r`måne definitiv` [i va fi aplicat`.

Acestea fiind spuse, consider, a[a cum am

afirmat \n introducere, c` rolul Comisiilor de

disciplin` este acela de a media ne\n]ele-

gerile dintre arhitec]i [i beneficiarii lor sau

alte ter]e p`r]i implicate (precum vecinii be-

neficiarilor de proiecte) \nainte de a se apela

la instan]ele legale de judecat`. 

Prin ac]iunea noastr`, prin punctul de

vedere [i hot`rårile luate, dorim s` ap`r`m

atåt profesiunea de arhitect fa]` de cei care

nu \i fac cinste, cåt [i pe arhitec]ii profe-

sioni[ti vis-a-vis de beneficiarii sau ter]e

p`r]i care, \n urm`rirea propriilor interese, nu

ezit` \n a discredita munca acestora.

arh. Octavian Ilarion Ciampuru
membru C.T.D. completul 2
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Interviu cu prof. arh. Leen van Duin 

I
nvitat al Universit`]ii de Arhitectur` [i

Urbanism „Ion Mincu” Bucure[ti ca mem-

bru al comisiilor de sus]inere a examenului

de diplom`, arhitectul Leen van Duin  este

profesor din anul 1993 la Facultatea de

Arhitectur` a Universit`]ii Tehnice din Delft,

unde \[i desf`[oar` activitatea ca profesor [i

cercet`tor \n domeniul metodelor de

proiectare, programare [i logistic` [i al

tipologiei construc]iilor din anul 1993.

Absolvent Magna cum laude al aceleia[i uni-

versit`]i \n 1972, Leen van Duin [i-a conturat

cariera atåt ca arhitect, profesor, teoretician,

cåt [i ca membru al unor renumite

organiza]ii profesionale interna]ionale.

Proiectele [i studiile biroului de arhitectur`

De Nijl Architecten, din Rotterdam, al c`rui

membru cofondator a fost \n 1979, au fost

publicate \n colec]ia „De Nijl Architecten.

Cånd construim case, vorbim [i scriem”,

ap`rut` \n 1998 la NAi \n Rotterdam.

Cartea sa O sut` de ani de Arhitectur`

Olandez`, 1901 – 2000, Nijmegen SUN,

2000, al c`rei coautor a fost \mpreun` cu

Umberto Barbieri, a fost un adev`rat suc-

ces, fiind publicat` \n trei edi]ii: \n olandez`,

\n englez`, \n anul 2003 [i \n chinez`, \n

2009. Prezen]` activ` \n dezbaterile contem-

porane despre arhitectur`, a contribuit la

publicarea seriei Over Holland – Despre

Olanda, \n care sunt prezentate polemicile

despre dezvoltarea Deltei Metropolitane

olandeze.          

Membru \n diverse jurii interna]ionale (\n

Coreea, pentru  World Business Center,

Busan – 2006) [i Aeroportul Interna]ional de

la Incheon – 2011), profesor invitat al

Academiei de Arte Frumoase din Beijing,

Leen van Duin este \n prezent pre[edinte al

Consiliului comisiei pentru Examenul de stat

al arhitec]ilor olandezi, membru \n Grupul de

Coordonare pentru Recunoa[terea

Profesional` al Uniunii Europene, membru \n

Consiliul de conducere al Asocia]iei

Europene pentru Educa]ie \n Arhitectur`

(EAAE), calitate \n care a coordonat Ghidul

EAAE al {colilor de Arhitectur` din Europa.

Prezent`m un scurt interviu acordat de 

domnul prof. Leen van Duin cu prilejul unei

prezen]e la Bucure[ti.  

Tana Lascu: Domnule Leen van Duin,

sunte]i decanul Facult`]ii de Arhitectur` a

Universit`]ii Tehnice din Delft. Ce ne pute]i

spune despre activitatea dvs.?  

Leen van Duin: al`turi de activitatea de la

catedra de proiectare a Facult`]ii de

Arhitectur` din cadrul Universit`]ii Tehnice

din Delft, sunt coordonatorul programelor de

master de arhitectur` [i design urban [i al

activit`]ii de cercetare, formulånd \n fiecare

an noi programe de cercetare axate pe

studiul ora[elor olandeze, \n special din ves-

tul [i sudul ]`rii, ora[e care, \nc` din secolul

al XVII-lea, au cunoscut o enorm` dez-

voltare. Ne ocup`m de studii despre restruc-

turarea vechilor ora[e – porturi, de

implica]iile noilor re]ele de drumuri, de

urbanizarea peisajului rural.  

T.L.: Desf`[ura]i [i activitate de proiectare

de arhitectur`? 

L.van D.: |ncepånd din anul 1995, mi-am

axat preocup`rile doar \n cadrul sferei uni-

versitare, activitatea mea constånd din 40%

cercetare, 40% activitatea la catedr` [i 40%

activitate de organizare [i coordonare...

T.L.: Deci 120 % \n total... 

L.van D.: Exact... este o munca enorm`...

T. L.: Care este structura Facult`]ii de

Arhitectur` din Delft? 

L. van D.: Facultatea de Arhitectur` face

parte din cele [apte facult`]i ale Universit`]ii

Tehnice din Delft, al`turi de Matematic`,

Chimie, Biologie, Electronic`, Construc]ii

civile [i Instala]ii. |n cadrul Facult`]ii de

Arhitectur` exist` patru sec]ii: arhitectur`,

urbanism, tehnologia construc]iilor [i mana-

gement de arhitectur` [i urban. La facul-

tatea de arhitectur` sunt cam 60% dintre

studen]i, iar la urbanism cam 20%.  

T.L.: Care sunt perspectivele unui tån`r

absolvent de arhitectur` \n Olanda? 

L. van D.: Dup` absolvire [i dup` \nscrierea

sa \n Registrul Arhitec]ilor din Olanda, un

tån`r absolvent poate lucra \ntr-un birou de

arhitectur`. Este enorm de lucru, al`turi de o

serie de lucr`ri mari, gen birouri, hoteluri sau

cl`diri administrative, sunt [i lucr`ri mai

mici: fiecare \[i construie[te cåte ceva,

absolut fiecare proprietar. Chiar pentru o

lucarn`, un garaj, un bovindou sau o ser` se

apeleaz` la un arhitect \n vederea ob]inerii

autoriza]iei de construire.  

T.L.: |n ce m`sur` considera]i c` studen]ii

dvs. sunt influen]a]i de propria dvs. persona-

litate? 

L. van D.: Nu urm`resc \n mod special

acest lucru, de[i, f`r` s` vreau, se \ntåmpl`

a[a; \mi doresc doar ca ei s` \n]eleag` [i s`

urm`reasc` \ntotdeauna logica intern` a unei

construc]ii, a fenomenului architectural \n

ansamblu, separat` de orice subiectivism.

Este absolut necesar` sesizarea acestei lo-

gici interne care ]ine, \n mod absolut obiec-

tiv, de disciplin` \n sine.  

T.L.: Considera]i c` este absolut necesar ca

studen]ii s` deseneze [i la plan[et`, nu

numai pe calculator? 

L. van D.: Cred c` procesul proiect`rii are

loc \n mintea fiec`ruia, care sunt mijlocele

de realizare [i de exprimare are mai pu]in`

importan]`... fiecare linie trebuie \ns` gån-

dit` [i aceasta se \nva]` mai lesne desenånd

\n mod clasic, nu \n computer.   

T.L.: Ce ne pute]i spune la finele acestei

sesiuni de sus]inere a diplomelor a Facult`]ii

de Arhitectur` din Bucure[ti? 

L. van D.: La comisia la care am participat

anul acesta au fost diplome cu un nivel

mediu… Nu a fost nimic remarcabil. Iar cele

de restaurare au v`dit o lips` a \n]elegerii

problemelor, a modului de abordare \n

lucr`rile de restaurare. Anul trecut s-a pre-

zentat o diplom` deosebit`, un hotel \ntr-un

sit ståncos, \ntr-o zon` de munte, absolut

remarcabil, care, la sugestia mea, a partici-

pat la un concurs al RIBA, unde a [i ob]inut

de alfel un premiu. Anul acesta, \ns`, astfel

de proiecte s-au l`sat a[teptate.   

T.L.: V` afla]i \n Bucure[ti pentru a doua

oar`, ce v-a impresionat cel mai mult din

arhitectura ora[ului? 

L.van D.: Calea Victoriei, care este o ade-

varat` expozi]ie a arhitecturii de secol al

XVIII –lea [i al XIX-lea, cu cl`diri superbe ce

amintesc de atmosfera parizian`. Am \n]eles

c` se dore[te inserarea unor cl`diri \n pia]a

regal`. Este de necrezut cum pot concepe

unii arhitec]i a[a ceva. |n Amsterdam, \n

centru, nu se fac decåt restaur`ri, nim`nui

nu-i trece prin gånd s` construiasc` ceva \n

pia]a palatului regal, pe Dam. Acolo au loc

festivit`]i de ziua reginei, de ziua comemo-

r`rii, de ziua na]ional`. De neconceput s` se

construiasc` ceva. M-a impresionat, de

asemenea, Palatul lui Ceau[escu... Este

interesant cum prin amploarea ei, prin

amplasarea ei, aceast` cl`dire determin`

structura ora[ului \ntr-o mare m`sur`. |ns`

ora[ul \n sine nu este prezent decåt cu cåte-

va mici inten]ii de restaurare [i renovare...

nu se poate compara cu Praga... aici, \n

Bucure[ti, [ocheaz` multe cl`diri ponosite [i

obosite... la fel sunt [i oamenii... [ocheaz`

diferen]a enorm` dintre s`r`cie [i lux. Am

sesizat schimb`ri \n sensul unei evolu]ii, evi-

dent, comparativ cu anul trecut, dar

reg`sesc \nc` prea pu]in din ceea ce ar tre-
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bui s` \nsemne un ora[ turistic, european...

Poate exist`, dar nu am v`zut eu... Cl`dirile

noi sunt lipsite de cea mai mic` inten]ie de

preocupare pentru design urban, mai ales \n

zona veche o ora[ului...   

T.L.: Care sunt tendin]ele \n arhitectur`

actualmente \n Olanda? Este Olanda o ]ar`

\ntr-adevar suprapopulat`? 

L. van D.: |n deceniile precedente, ansam-

blurile pentru locuin]ele ieftine \n serie

duplex sau triplex, de tip VINEX(1), au fost

predominante, dar erau anoste, de[i erau

f`cute de arhitec]i diferi]i, p`reau a avea

acela[i arhitect. |n ultimii ani, s-au våndut

greu aceste cl`diri... Ast`zi, lumea este

atras` de tradi]ie, de stilul clasic, este o

dovad` de adev`rat status investi]ia \ntr-o

cas` veche. Se manifest` un neotradi]iona-

lism, cu replici influen]ate de Rena[tere,

Empire, arhitectur` tradi]ional`. Se poart`

materialele de construc]ie durabile, prezente

de altfel [i \n arhitectura tradi]ional` olan-

dez`, c`r`mida aparent`, lemnul... |n plus,

apare [i efectul mi[c`rilor ecologiste care au

ca slogan „re\ntoarcerea la natur`”…  acest

fapt poate p`rea cam bizar, c`ci \n Olanda

marea parte a cadrului natural a fost creat`

[i organizat` de om, \ncepånd cu secolul de

aur, secolul al XVII-lea. Noi, olandezii,

spunem c` Dumnezeu a creat lumea, iar

olandezii au creat Olanda. Ast`zi, oamenilor

le place s` se bucure de spa]iu, de natur`,

c`reia \i acord` o \ngrijire [i o protec]ie

deosebite, Olanda fiind un adev`rat paradis

natural. Polderul Beemster, creat \n 1630, a

fost declarat \n 2001 monument UNESCO.

Dintotdeauna, olandezii au c`utat [i au

reu[it s` creeze un anume sens al privacy-

ului, al intimit`]ii, al personaliz`rii. Trebuie

men]ionat c`, \nc` din anii ‘60 -’70, ansam-

blurile de locuin]e \nalte, \n serie, de tip

Bijlmermeer, au stårnit vii proteste, neavånd

succes. Dup` ce ani de-a råndul aceste

cl`diri au fost p`r`site sau locuite doar de

emigran]i ilegali sau [omeri, ast`zi aceste

ansambluri au fost demolate. Olanda este o

]ar` \ntr-adev`r plin`, cu o densitate mare,

avånd \n vedere faptul c` multe locuin]e

sunt locuite de un num`r mic de persoane,

o persoan` sau dou`, iar fiecare ]ine la

intimitate, \[i doreste propria sa gr`din`....  

T.L.: Domnule profesor, care considera]i c`

este importan]a Cartei de la Bologna?  

L. van D.: Carta de la Bologna pune bazele

colabor`rii europene \n sfera universitar`,

colaborare \n cadrul c`reia Romånia va juca

un rol important, cred c` este foarte necesar

aceasta. Romånia are un poten]ial remarca-

bil [i are mult de oferit din experien]a sa \n

plan universitar.  

T.L.: V` mul]umesc, domnule profesor van

Duin. 

(1)VINEX este prescurtarea de la Vierde Nota
Ruimtelijke Ordening Extra, cea de-a patra directiv` de
dezvoltare spa]ial`, dat` de Ministerul Locuin]elor
Publice, Planific`rii Spa]iale [i Mediului, (Ministerie van
Volkshuisvesting, Ruimtelijke Ordening en
Milieubeheer – VROM) în 1991. Aceast` not`, con]inea
direc]ii pentru construirea noilor ansambluri de locuin]e
colective pentru o perioad` \ncepånd cu 1995. 

Filiala Teritorial` Bucure[ti a Ordinului Arhitec]ilor din Romånia

anun]` organizarea ANUALEI DE ARHITECTUR~ BUCURE{TI –

edi]ia a XI-a 2013, cu tema: „Local-Global”. Evenimentul se va

desf`[ura în perioada 12-24 iunie 2013 în spa]iul expozi]ional Sala

Dalles aflat pe Bulevardul N. B`lcescu nr. 18. Proiectele nominali-

zate [i premiate vor fi expuse \ntr-un spa]iu public din centrul vechi

al Bucure[tiului. În scopul de a reflecta cåt mai corect activitatea

profesional` a membrilor filialei, ANUALA DE ARHITECTUR~

BUCURE{TI – edi]ia a XI-a 2013 se define[te prin trei zone 

generale:  

1) ca eveniment central, expozi]ia-concurs con]inånd lucr`ri finalizate

de membri ai filialei pån` în luna mai 2013; 

2) comunic`ri [tiin]ifice profesionale sub titlul: Local-Global;  

3) serile culturale ale Anualei. 

Sec]iunile expozi]iei-concurs 
1. Arhitectur`: categoria social-culturale / categoria locuin]e 

2. Design: categoria amenaj`ri interioare / categoria design de

obiect  

3. Restaurare [i reabilitare 

4. Concursuri de arhitectur`, studii [i proiecte (nerealizate),  

5. Proiecte de diplom` 

6. Imagine de arhitectur`: categoria fotografie de arhitectur` 

/ categoria desen de arhitectur` 

7. Carte de arhitectur` 

Calendarul Anualei de Arhitectur` Bucure[ti 2013
- vineri, 17 mai 2013, ora 13:00 – termenul limit` pentru eventuale

întreb`ri; 

- mar]i, 21 mai 2013 – termenul limit` pentru transmiterea r`spun-

surilor la \ntreb`ri; 

- vineri, 24 mai 2013, ora 13:00 – termenul limit` pentru depunerea

la Secretariatul Filialei Bucure[ti a OAR a formularului de \nscriere [i

a cåte 5 exemplare pentru fiecare carte, \n cadrul sec]iunii Carte de

Arhitectur`;  

- vineri, 31 mai 2013, ora 13:00 – termenul limit` pentru depunerea

lucr`rilor (panourilor), pentru toate cele 7 sec]iuni;  

- luni, 17 iunie 2013, la ora 17:30 – deschiderea oficial` a expozi]iei

[i festivitatea de decernare a premiilor; 

- luni, 24 iunie 2013 – \nchiderea expozi]iei de la Sala Dalles 

- mar]i, 25 iunie 2013 – deschiderea expozi]iei \n Centrul Civic, sunt

expuse premiile [i nominaliz`rile la Anuala 2013. 

Juriul concursului
I Sec]iunile Arhitectur`, Design, Restaurare [i Reabilitare,

Concursuri de arhitectur`, Studii [i proiecte (nerealizate), Proiecte

de diplom`

- prof. dr. arh. Leendert van Duin, Pre[edinte juriu (Olanda)  

- arh. Amur Busuioc (Statele Unite) 

- dr. arh. Paul Angelier (Germania) 

- arh. Attila Kim (Filiala Transilvania) 

- arh. Constantin Gorcea (Filiala Nord-Est) 

II Imagine de arhitectur` 

- Mihai Oroveanu, critic [i istoric de art` – Pre[edinte juriu  

- {erban Bonciocat, fotograf profesionist 

- conf. dr. Iosif Kiraly 

III Carte de Arhitectur` 

- dr. \n istorie Virgil Ni]ulescu – Pre[edinte juriu 

- dr. arh. Mihaela Criticos 

- prof. dr. Ruxandra Demetrescu 
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18 Aprilie este Ziua Mondial` a Monumentelor [i Siturilor, zi con-

venit` de ICOMOS [i UNESCO \n 1983 cu scopul de a atrage

interesul publicului pentru protejarea patrimoniului arhitectural. Anul

acesta subiectul Zilei Mondiale a Monumentelor [i Siturilor a fost:

Patrimoniul Educa]iei, acesta fiind evocat \n cursul unei manifest`ri

ce s-a desf`[urat pe 18 aprilie la Universitatea de Arhitectur` [i

Urbanism „Ion Mincu” din Bucure[ti, la invita]ia Rectorului acesteia

[i a ICOMOS România(1), \n prezen]a autorit`]ilor de specialitate

din domeniul educa]iei, \nv`]`mântului superior, culturii [i patrimo-

niului [i a conduc`torilor institu]iilor [colare, liceale [i universitare –

monumente istorice – din Bucure[ti.

|n Romånia sunt clasate un num`r de 605 [coli, licee, colegii, fa-

cult`]i [i sedii de universit`]i ori biblioteci ca monumente istorice.

Aproape jum`tate din aceste monumente sunt [coli primare-gim-

naziale, 25% sunt licee [i colegii na]ionale [i cca 10% sunt spa]ii

universitare. Reparti]ia geografic` a monumentelor istorice „ale

educa]iei” acoper`, cu dou` excep]ii (Ilfov [i Vålcea) \ntreg teritoriul

]`rii, cele mai bogate \n aceast` categorie patrimonial` fiind mun.

Bucure[ti, cu 45 monumente istorice, jude]ele Ia[i [i Cluj cu 43 [i,

respectiv, 32. Bra[ovul cu {cheii de]in prin {coala româneasc` de

la Sf. Nicolae construc]ia [colar` cea mai veche din România,

datând din 1495. Monumentele educa]iei sunt \n bun` m`sur`

bunuri publice administrate de consiliile locale sau de universit`]i,

dar sunt [i cazuri de excep]ionale bunuri de patrimoniu apar]inând

cultelor (Biblioteca Teleki din Târgu Mure[, Batthyaneum din Alba-

Iulia [i mai sus-evocata [coal` din {cheii Bra[ovului).

Tipologia arhitectural` cea mai bine reprezentat` \n lista monu-

mentelor istorice alocate educa]iei este [coala primar` de sfâr[it de

secol XIX, \nceput de secol XX, cunoscut` drept „{coala Spiru

Haret”. |n jude]e precum Bac`u, Dâmbovi]a, Giurgiu [i Teleorman

[colile de acest tip, \ntre 15 [i 25 pe fiecare jude], dau peste trei

sferturi din num`rul monumentelor istorice ale educa]iei. |n

Transilvania [colile clasate monument istoric sub titulatura „vechea

[coal` româneasc`” ori „prima [coal` româneasc`” vorbesc cu

prec`dere despre str`daniile intelectualit`]ii ardelene pentru

p`strarea limbii [i identit`]ii na]ionale.

|n Bucure[ti, pe de alt` parte, se poate spune c` nu exist` universi-

tate important` care s` nu aib` m`car o cl`dire monument istoric.

Nu este \ntâmpl`tor c` Universitatea Bucure[ti administreaz` 3

cl`diri monument istoric, [i nici c` Universitatea de Arhitectur` [i

Urbanism care poart` numele fondatorului [colii na]ionale de arhi-

tectur`, Ion Mincu – locul \n care marc`m \n acest an Ziua Mondial`

a Monumentelor – se g`se[te \ntr-un monument istoric. {coala

central` de fete ori {coala general` 11 „Ion Heliade R`dulescu” din

Bucure[ti sunt manifeste ale arhitecturii na]ionale, chiar dac` sunt

semnate una de un arhitect român, cealalt` de un italian. Liceele

18 Aprilie: Ziua Mondial` a Monumentelor.
Patrimoniul educa]iei

monumente istorice din Bucure[ti, Ghe. Laz`r, D. Cantemir, 

M. Basarab, ori Ghe. {incai marcheaz` ca repere constructive, dar

[i prin personalit`]ile pe care le-au format, toposul capitalei. |n

perioada interbelic`, Capitala modern` a României se \ntregea \n

chiar inima sa [i \n fa]a Palatului regal cu o construc]ie a educa]iei:

Cl`direa Funda]iilor Regale, ast`zi Biblioteca Central` Universitar`.

Este simbolic [i relevant faptul c` \ntr-o anumit` perioad` a dez-

volt`rii României [i a Bucure[tiului pentru textura urban` creat` la

sfâr[itul sec. XIX [i \nceputul sec. XX construc]iile \nv`]`mântului,

spa]iile universitare ori colegiile na]ionale erau deseori reperele

constructive ce dominau sau sus]ineau fundamental compozi]ia.

Este cazul \n Bucure[ti a Pie]ei Romane [i ASE-ului, a Pie]ei

Universit`]ii, a Pie]ei fostei G`ri a Târgovi[tei, a traseului deschis

c`tre vest spre Cotroceni [i marcat de facultatea de Medicin` [i de

Rectoratul Universit`]ii (Facultatea de drept). Este cazul

intersec]iilor dominate de Liceul Ghe. {incai sau D. Cantemir. 

Mai pu]in vizibile \n Bucure[ti din cauza penumbrei l`sate de con-

struc]iile voluminoase care le-au succedat, [colile mijlocului [i

sfår[itului de veac XIX, precum {coala Bosianu ori Ien`chi]`

V`c`rescu sunt [i ele importantele efigii ale unui vast program de

construc]ii [colare, dedicat afirm`rii identit`]ii [i competen]elor

moderne ale na]iunii. 

Monumentele alocate educa]iei sunt, \n mare majoritate, cl`dite

dintr-un \nceput pentru a servi form`rii [i educ`rii. Relativ pu]ine

sunt construc]iile clasate care au primit utilizare educa]ional` dup`

ce au servit altor scopuri. Prin remanen]a misiunii lor [i permanen]a

lor fizic`, cl`dirile [colilor, liceelor [i facult`]ilor, ale bibliotecilor,

cl`dirile [colii – vorbind generic – sunt deseori [coli-monumente [i

totodat` monumente ale [colii. Aceast` dualitate ne \ndeamn` s`

reflect`m asupra relevan]ei pentru societatea româneasc` de ast`zi

a rela]iei biunivoce dintre termenii temei de anul acesta a Zilei

Mondiale a Monumentelor. Patrimoniul Educa]iei nu-[i poate g`si

semnifica]ia profund` a celebr`rii sale decât \n raport cu educa]ia

patrimoniului. Pozi]ionarea administrativ` a Comisiunii

Monumentelor Istorice de la \nceputurile sale la Ministerul Cultelor,

Instruc]iunii [i Artelor, ac]iunea vizionar` a lui Spiru Haret, ministrul

care a instituit primul regulament al Legii conserv`rii [i restaur`rii

monumentelor publice, ne arat` c` rela]ia dintre patrimoniu [i

educa]ie nu trebuie a mai fi descoperit`, ea a fost gândit` [i trebuie

s` r`mân` un coagulant al na]iunii, un suport al identit`]ii colectivi-

t`]ilor [i o (re)surs` a libert`]ii indivizilor. Parafrazând un pasaj din

Constitu]ia UNESCO, se poate spune c`, \nainte de a fi ac]iune,

protejarea patrimoniului cultural, ca interes uman [i valorizare

social`, se na[te prin educa]ie \n mintea oamenilor. Cu atât mai

semnificativ [i angajant este faptul istoric al p`storirii educa]iei [i

patrimoniului, la momentul na[terii lor ca proiect politic al Statului

Român, de personalitatea [i ac]iunea lui Spiru Haret. Proiectele de

acest fel sunt mari nu prin kilometri ori bugete, prin cât de adânc

scobim p`mântul ori prin cât de departe [i sus ajungem s` turn`m

betoane. Ele sunt mari prin impactul asupra genera]iilor c`rora le

vor servi, dându-i dreptate lui John Ruskin care spunea \n The

Seven Lamps of Architecture acum peste 160 de ani: „(...) \n gene-

ral cu cât plas`m mai departe ]elurile noastre [i dorim mai pu]in s`

fim noi \n[ine martorii rezultatelor trudei noastre, cu atât mai mare

[i mai bogat` va fi m`sura succesului nostru. Profitul celor de lång`

noi nu poate fi egalat de beneficiul celor care ne vor urma.”

Conf. dr. arh. Sergiu NISTOR
Pre[edinte ICOMOS România

(1)ICOMOS este acronimul Comitetului Interna]ional al Monumentelor [i Siturilor,
organiza]ie de exper]i în domeniul protej`rii monumentelor istorice constituit` în
1965 [i recunoscut` ca for consultativ de cåtre UNESCO în 1972.

Biblioteca Central` Universitar`, Bucure[ti. Foto: {erban Bonciocat
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Noua colec]ie             a venit 
cu surprize pentru arhitec]i

M
ar]i, 30 aprilie, Igloo Media [i

Kyros Interiors au s`rb`torit

lansarea noii colec]ii semnate

Dedon, lider european \n materie de

mobilier de exterior realizat manual,

\n cadrul unui eveniment ce a avut

loc \n showroomul din Calea

Floreasca nr. 55. Printre participan]i

s-au num`rat personalit`]i de marc`

ale scenei arhitecturii locale, ca

Adrian Spirescu, Alex Adam, Radu

Teac` sau Dan Marin. |ntr-un decor

elegant [i sofisticat, \n pas cu

ultimele tendin]e \n materie de ame-

naj`ri, invita]ii au avut ocazia de a se

\ntâlni, discuta, [i, bine\n]eles, de a

g`si noi surse de inspira]ie pentru

viitoarele proiecte. 

„Ingredientul” care a transformat

aceast` sear` \ntr-una memorabil` a

fost tombola-surpriz` preg`tit` de

organizatori, a c`rei miz` au fost

dou` scaune din nou colec]ie

Dedon. |n urma extragerii, acestea 

i-au revenit arhitectului Radu Teac`,

care s-a declarat surprins [i \ncântat. 

Petrecerea s-a \nscris \n seria de

evenimente organizate de Igloo

Media cu scopul de a crea o plat-

form` de dialog pentru profesioni[tii

din domeniile arhitecturii [i designu-

lui, evenimente care au devenit deja

o tradi]ie ce va fi, cu siguran]`, con-

tinuat` [i pe viitor. 

www.dedon.de, www.kyros.ro
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Romanian Design Week – Preview a avut loc \n perioada 17-26

mai, reunind peste 90 de designeri, mai bine de 30 de loca]ii [i 38

de evenimente colaterale. „Edi]ia Romanian Design Week Preview

\[i propune s` ne ajute, indiferent de gradul de intimitate pe care \l

avem cu acest univers, s` \n]elegem ce \nseamn` designul romå-

nesc ast`zi, \n 2013, urmånd s` afl`m cåt de mul]umi]i sau måndri

putem fi de ceea ce descoperim”, a declarat Andrei Bor]un, CEO

The Institute, ini]iatorul proiectului.

Expozi]ia central` la Palatul {tirbei  
Expozi]ia central` a avut loc la Palatul {tirbei (Calea Victoriei nr.

107-109) fiind structurat` pe opt domenii: arhitectur`, design de

interior, fashion, design de obiect, digital design, fotografie, graphic

design [i publicitate. Selec]ia designerilor a fost f`cut` cu ajutorul

unui consiliu creativ, iar designul expozi]iei a fost semnat de arhi-

tectul Attila Kim.

|n  zona de arhitectur` au fost expuse lucr`ri ale birourilor: Abrupt

Arhitectura, Andreas Heierle Atelier de Arhitectur`, Bozin Szekely

Arhitects, Dico [i }ig`na[, DSBA, Easternworks, Prodid, Starh,

Synthesis, Unulaunu, Vallum [i Zeppelin. Selec]ia a fost realizat` de

Adrian Soare, arhitect SYAA [i Vicepre[edinte al Ordinului

Arhitec]ilor din Romånia. 

„Sunt proiecte care ne arat` c` [i \n Romånia arhitectura bun` se \ntåm-

pl`, negociind cu mo[teniri, constrångeri de tot felul [i cu obi[nuita

noastr` blazare sau indiferen]`. Depinde de noi to]i s` o \n]elegem, s` 

o dorim, s` o cerem - [i atunci cu siguran]` se va \ntåmpla mai des.”,

declar` Adrian Soare despre lucr`rile din expozi]ia de arhitectur`. 

Romanian Design Week 
Preview: 17-26 mai 2013

De selec]ia pentru expozi]ia de design interior s-a ocupat Corvin

Cristian. Aceasta a reunit lucr`rile unora dintre cei mai importan]i

designeri [i studiouri din Romånia: AA Studio, Atelier Mass, Attila

Kim, Corvin Cristian, D Proiect, Mihai Popescu, Nuca Studio, RE-

ACT NOW, SYAA.

„Tocmai deoarece pare c` noi, romånii, nu avem tradi]ie, dar nici

organ pentru design interior, poate c` este necesar un cadru \n

care s` descoperim c` filonul romånesc exist` [i este valoros, chiar

dac` deocamdat` firav”, spune Corvin Cristian.

|n zona dedicat` designului de obiect au fost prezentate lucr`rile

urm`torilor designeri sau studiouri: 201 Design Studio, AA Studio,

Agnes Lukacs, Alexe Popescu, Anca Fetcu, ania on martina, Atelier

A4, CareCutare, Ciprian Manda – Silva Artis, Drago[ Motica, Nuca

Studio, Project Zulu, Ruxandra Sacali[, Simplexio, The Awesome

Project [i Virgil Scripcariu.

Pentru expozi]ia de fotografie, Cosmin Bumbu] a selectat lucr`rile

unor fotografi recunoscu]i: Barna Némethi, C`t`lin Opri]escu,

Codru] Negu], Cosmin Dragomir, Dacian Groza, Dan Pier[inaru,

Ioana Marinescu, Iringfi Demeter, New Folder Studio [i Petru]

C`linescu.

Etajul 1 al Palatului {tirbei a g`zduit Expozi]ia dedicat` studen]ilor

de la design, organizat` \n parteneriat cu Facult`]ile de profil din

]ar`: Universitatea Na]ional` de Arte, Bucure[ti – Facultatea de

Arte Decorative [i Design; Universitatea de Arhitectur` [i Urbanism

„Ion Mincu”, Bucure[ti – Facultatea de Arhitectur` // Facultatea de

Arhitectur` de Interior; Universitatea de Vest, Timi[oara –

Facultatea de Arte [i Design; Universitatea Tehnic` „Gheorghe

FOTO: ADI BULBOAC~
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Asachi”, Ia[i – Facultatea de Arhitectur`; Universitatea „Aurel

Vlaicu”, Arad – Facultatea de Design.

|n curtea Palatului, vizitatorii au putut descoperi [i instala]ia outdoor

PLUG INTO NATURE, realizat` de PATZAIKIN, din trei canotci sus-

pendate [i biblioteca parte din proiectul Plai (liber \n gradin`), creat`

special de biroul de arhitectur` Republic of Architects pentru RDW.

Un alt eveniment important a avut loc pe 19 mai, numit

„Architecture Hunting” [i organizat \n parteneriat cu „de-a arhitec-

tura”. Scopul a fost familiarizarea copiilor cu vårste cuprinse \ntre 5

[i 15 ani cu arhitectura, cu cåteva no]iuni de baz` [i idei noi legate

de design, pentru a genera o experien]` pozitiv` asociat` cu

designul.

Evenimente conexe
|n cadrul Romanian Design Week – Preview au avut loc 38 de

evenimente colaterale, care au trasat harta designului romånesc [i

au promovat creativitatea local`. La C`rture[ti Verona de exemplu,

\n cadrul ROD, a putut fi admirat` instala]ia Strainers‘ Light, reali-

zat` de Palier Design – autori Carmen Acsinte [i Eduard

Constantin. Proiectul a ap`rut ca r`spuns la nevoia de obiecte sim-

ple, care s` ias` din tipar [i care, \n fapt, nu corespund unor practici

conven]ionale: lingura devine scrumier`, indicatorul auto – scaun,

nasturii-moned` de schimb. Apoi, pe 23 mai, \ntre 18.00 [i 22.00,

birourile de arhitectur` [i-au deschis por]ile [i au invitat curio[ii s`

le viziteze sediul, s` le cunoasc` echipa [i s` \n]eleg` astfel mai

bine acest domeniu. Printre birourile participante s-au num`rat: AA

Studio, Square One, SYAA, PZP, Centerpoint, RPR_, Republic of

Architects, BBM Group, UnulaUnu, Tegmark, EasternWorks,

Ideogram Studio, Stardust, Wolfhouse Productions, Laboratorul de

Arhitectur` (Parametrica) [i PRODID.

Programul evenimentelor din cadrul Romanian Design Week –

Preview a mai inclus: Bucure[ti Optimixed, 17-23 Mai, Galeria

Imbold, Decalogul Designului Romånesc, 17-26 mai, Dizain`r,

Expozi]ia „Less is more” – Graffiti BBDO, 17-26 mai, Aiurart,

Expozi]iile Obiectual [i Made in Romania, 18-24 mai, Fabrik/Ping

Pong Shop, Bïhance Portofolio Reviews, powered by The Type

Collective, 18 mai, \n Cafe Verona, C`rture[ti, Plimb`ri Urbane: La

Belle Epoque \n Bucure[ti – Bulevarde prin mahala, 19 mai, ora

11:00, Expozi]ia „Fluen]e romåne[ti”, 20-25 mai, \ntre 10:00 [i

19:00 – Sediul Funda]iei Friends for Friends & Friends Advertising,

Design Trend Book 2013 la Intro, 20-25 mai, Intro showroom,

Verde-n fa]`, 21 mai, Carol 53, Conferin]` de pres` BMW, 22 mai,

The Ark, Curs de pictur` pe por]elan, 23 mai, Atelierul Wagner,

Noaptea Birourilor de Arhitectur`, 23 mai, sediile birourilor partici-

pante, Fashion Picnic, 25 mai, Dianei4, Made in RO – Tårg de

design romånesc, de Designist.ro, 25-26 mai, Alchemia, Tav’art

Collective, 25 mai, Lowe&Partners, Design de amorul artei, la

Aiurart, Expozi]ie Hello Menthol, la Acuarela, Expozi]ia „How we

can design something that we can’t imagine”, de Parametrica, 

20-25 mai. 

Romanian Design Week este un proiect ini]iat de The Institute,

organizat \n parteneriat cu Asocia]ia Art Laboratoire. 

Mai multe detalii pe www.romaniandesignweek.com
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|
n perioada 15-18 mai s-a desf`[urat la Cluj-Napoca cea de-a

cincea edi]ie a Zilelor Arhitecturii, un eveniment organizat de

Asocia]ia Studen]ilor Arhitec]i din Cluj, a c`rui miz` a reprezentat-o

\n acest an dep`[irea grani]elor arhitecturii [i adaptarea la o viziune

critic` necesar` schimb`rii de mentalitate. Crossing Borders a fost

conceput sub forma unui eveniment \n care arhitectura se apropie

de social prin diferite interven]ii ce pot oferi viziuni alternative

asupra societ`]ii, dar [i ca premis` de asumare a unei atitudini cri-

tice asupra felului \n care ne raport`m la propriile limite. De la con-

ferin]e [i dezbateri la expozi]ii [i ateliere, evenimentul a \ncercat s`

atrag` oamenii \n cadrul unor scenarii experimentale de locuire,

pentru a chestiona limitele comune [i capacitatea indivizilor de a le

dep`[i prin asumarea condi]iei [i participare direct`. 

Cele trei dezbateri principale de la Crossing Borders au c`utat un

nod comun unde reformele succesive ale societ`]ii, transform`rile

tehnologice [i inegalit`]ile locuirii pot trasa un viitor \n care arhitec-

tura poate deveni mobilul unor practici critice de interven]ie \n

structurile sociale bazat pe participare civic` [i responsabilitate

social`. Acest fapt a fost eviden]iat de dou` dintre cele patru

expozi]ii, Post-Industrial Stories [i Måndrie [i Beton, care au avut

meritul de a dep`[i cadrul predominant urban al discu]iilor [i de a

articula dou` arhive fotografice ce adreseaz` transform`rile pe care

le-au suferit comunit`]ile extra-urbane: impactul schimb`rilor ce au

survenit \n urma plec`rii unui num`r tot mai mare de romåni la

munc` \n str`in`tate (Måndrie [i Beton) [i, pe de alt` parte, \ncer-

carea de a recupera un imaginar social [i colectiv afectat de dis-

trugerea accelerat` a patrimoniului industrial al Romåniei (Post-

Industrial Stories). Tot despre recuperarea imaginarului social [i

colectiv s-a povestit [i \n cadrul lans`rii la Cluj a volumului colectiv

Ora[ul posibil. In(ter)ven]ii \n spa]iul urban postcomunist, acolo

unde o parte dintre autori [i-au prezentat interven]iile din volum [i

au contextualizat tema \n raport cu necesitatea de a regåndi [i de a

reimagina posibilit`]ile pe care ora[ele din Romånia le ofer` indi-

vizilor [i arhitec]ilor deopotriv`, \n \ncercarea de a dep`[i utopiile

prin scenarii alternative de interven]ie. 

|ntr-o alt` perspectiv`, dezbaterea asupra arhitecturii digitale [i a

semnifica]iilor multiple ale acesteia \n raport cu procesul de design

[i educa]ie a fost pus` \n balan]` de expozi]ia Modulab [i proiectul

CER al Lilei Mond – dac`, \n cazul Modulab, grani]a dintre arhitec-

tur` [i trans-media devine prilejul unei re-negocieri a interfe]elor

pentru a surprinde capacitatea de interferen]` cu diferite medii,

protocoale [i fluctua]ii, CER a adresat problema rela]iei dintre natu-

ral [i artificial ca premis` de interpretare, performare [i nara]iune a

spa]iului pentru micro-comunit`]i de indivizi activi. 

Cele aproape 20 de conferin]e sus]inute de invita]i de seam` din

str`in`tate au conturat diferite abord`ri prin care spa]iul urban

poate fi negociat ca spa]iu performativ, prezentånd totodat` o serie

de proiecte menite s` dep`[easc` actuala criz` a politicilor [i practi-

cilor urbane printr-o apropiere tot mai accentuat` de individ [i de

spa]iul comun vital reconstituirii vie]ii \n comun. Implicarea individu-

lui \n managementul [i planificarea ora[ului; problema \ncrederii

sociale [i \ncercarea de a transforma individul dintr-un cet`]ean

pasiv \ntr-un actant surprins \n diferite re]ele de mobilitate [i partici-

pare; necesitatea re-evalu`rii educa]iei de arhitectur` \n raport cu

provoc`rile social-politice; capacitatea arhitecturii de a reinventa

tradi]ii de construc]ie [i de a negocia impasurile politico-economice

\n raport cu problemele financiare care traverseaz` societatea actu-

al`; ideea manipul`rii naturii pentru a da o nou` form` lumii [i de a

transforma natura \ns`[i \n proces de arhitecturare a spa]iului;

Alternative de locuire. 
Crossing Borders la Cluj-Napoca

necesitatea abord`rilor holisitce [i a exerci]iilor speculative \n deter-

minarea unor noi principii de cercetare [i rela]ionare; provoc`rile

arhitecturii \n Senegal; implicarea \n demersul care consult` sau

exclude cet`]enii \n procesul form`rii ora[elor, dezvolt`rii cartierelor

[i construc]iei noilor structuri; transformarea edificiilor, la grani]a

dintre antropologie, arhitectur` [i art` contemporan`, ca mod de

explorare [i redefinire a cl`dirilor din perioada post-socialist`; sau

necesitatea unei abord`ri tactice, nu sistemice a spa]iului urban,

prin interven]ii temporare [i solu]ii experimentale – toate aceste

idei au reprezentat un spectru larg pe care arhitectura \l are la dis-

pozi]ie pentru a-[i renegocia limitele interioare [i exterioare.

Seria de ateliere a fost conceput` de organizatori ca modalitate de

reconstituire a ora[ului dincolo de caracterul fizic al spa]iului, prin

implicarea direct` a oamenilor \n procesul de transformare a aces-

tuia – proiectul „Gr`dina Boema” a mizat pe reintegrarea unei

cl`diri semnificative din patrimoniul cultural [i construit al Clujului

vechi \n con[tiin]a colectiv` a locuitorilor; pavilionul ZA a preg`tit o

nou` premier` prin construirea primului pavilion de tip grid-shell din

Romånia, care a fost amplasat \n Pia]a Unirii din Cluj-Napoca [i va fi

gazda a patru festivaluri (Zilele Arhitecturii 2013, Zilele Cluj-Napoca,

Photo Romånia [i TIFF – Festivalul interna]ional de film

Transilvania); Casa Mea, un proiect realizat \n colaborare cu

Asocia]ia De-a Arhitectura, s-a adresat copiilor cu vårste cuprinse

\ntre 6 [i 12 ani [i a stimulat creativitatea lor, oferind o cheie naiv`

[i ludic` de a gåndi spa]iile de via]`; Crossing Space a propus

realizarea unei serii de 4 scurtmetraje dedicate acestei edi]ii a

Zilelor Arhitecturii, bazate pe conceptul Portals for doors, unde defi-

ni]ia unei cl`diri se transform` dintr-un obiect fizic \ntr-o schem` de

conexiuni [i circula]ii alternative pentru a exprima o viziune critic`

asupra spa]iilor publice ocupate abuziv \n scop economic sau

politic; nu \n ultimul rånd, proiectul Landscape Choreography –

Spa]iu comun \n M`n`[tur, organizat \n Cluj de c`tre asocia]ia

Colectiv A, a \ncercat s` eviden]ieze practici colective urbane [i de

gr`din`rit unde spa]iul public devine un spa]iu cultivat \n]eles ca

interven]ie, arhitecturare, integrare \n peisaj [i analiz` antropolo-

gic`, cu miz` direct` asupra ]es`turii sociale [i practicilor de

cet`]enie activ`. 

„Strada” a fost \nc` de la prima edi]ie unul dintre motivele urbane

\n jurul c`rora se desf`[oar` Zilele Arhitecturii, cu referire direct` la

spa]iul public [i la oamenii care \l folosesc. Strada devine astfel nu

doar spa]iul unor reinterpret`ri, ci [i spa]iul unor alternative de per-

formare a locuirii, descriind totodat` noi scenarii de mobilitate. |n

raport cu acestea, edi]ia 2013 a Zilelor Arhitecturii a g`zduit [i un

inedit manifest pentru spa]iile verzi din Cluj-Napoca, construit sub

forma Parcului Mobil, Powered by Mercedes-Benz Trucks.

Participan]ii la acest atelier au avut la dispozi]ie un cap-tractor legat

la o semi-remorc` care s-a transformat \ntr-o platform`-parc mobil`,

care a circulat \n diverse zone ale ora[ului \n \ncercarea de a adresa

problema lipsei acute de spa]ii verzi din ora[, dar [i de a implica

publicul prin participare, interac]iune [i educare \n vederea folosirii

adecvate a zonelor verzi. Mercedes-Benz a devenit astfel

partenerul unei platforme mobile de regåndire a spa]iului, mizånd

pe ecologia spa]iilor, dar [i pe con[tiin]a colectiv` a utiliz`rii directe

a acestora. Parcul a g`zduit o serie de evenimente, picnicuri, piese

de teatru, proiec]ii [i mici concerte, urmånd atelierului de concept

care s-a desf`[urat \n perioada 8-12 noiembrie 2012, sub \ndru-

marea lui Alex Axinte [i Cristi Borcan (StudioBASAR), Diana

Culescu (PRP Birou de Studii Contemporane – peisagist), Laura

Panait (antropolog) [i Tiberiu Ciolacu (Planwerk).

TEXT: SABIN BOR{
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C
u prilejul lans`rii raportului „Cele mai verzi cl`diri din Romånia”,

organizat pe 28 martie \n cadrul Crystal Tower, Romania Green

Building Council a prezentat [i proiectul s`u de ghid legislativ pentru

atragerea de investi]ii \n construc]ii sustenabile.

Proiectul a fost elaborat de Steven Borncamp – pre[edinte al

RoGBC, Florin Dobrescu – consilier tehnic \n cadrul RoGBC, Anca

Bieru – director de membership & afaceri publice, Perry Zizzi –

partener, Badea Cliford Chance [i Adriana Akyol – asociat, Badea

Clifford Chance, avånd ca scop sus]inerea m`surilor de \ncurajare a

dezvolt`rii construc]iilor verzi.

Dat` fiind dificultatea implement`rii m`surilor \n cazul reabilit`rii 

construc]iilor existente, studiul se concentreaz` \n special asupra

noilor cl`diri. 

Documentul este structurat \n trei p`r]i principale, cuprinzånd infor-

ma]ii referitoare la politici [i programe de cre[tere a eficien]ei ener-

getice implementate \n Europa [i SUA, analiza situa]iei existente la

nivel na]ional [i prezentarea unor m`suri adecvate [i metode de

implementat pe plan local \n Romånia. 

Senso Ambiente a organizat \n perioada

19-21 aprilie 2013, la Ruc`r, o nou`

edi]ie a \ntålnirii anuale cu Partenerii:

arhitec]i, reprezentan]i ai fabricilor [i

companiilor care comercializeaz` pro-

duse Hansgrohe, Geberit, Huppe [i

Zehnder. 

Senso Ambiente a ales s` lucreze cu acei

furnizori care, prin produsele lor, \mbin`

func]ionalitatea perfect` cu tehnologia

Reducerea impozitului pe cl`diri 
pentru proprietarii de cl`diri verzi

Senso Ambiente Partner Days 2013

Pornind de la prezentarea cadrului legislativ actual, cu accent pe

legea 372/ 2005, principalul suport juridic \n Romånia pentru cl`dirile

verzi, materialul detaliaz` avantajele acestor construc]ii, m`sura \n

care ele beneficiaz` de suport financiar, legislativ [i de reglementare

\n diferite ]`ri membre ale Uniunii Europene [i state SUA, r`spunsul

autorit`]ilor publice locale, dezvoltatorilor [i arhitec]ilor romåni la o

serie de \ntreb`ri privind eficientizarea energetic` a construc]iilor,

m`surile locale ce pot fi aplicate la nivel na]ional [i metodologia de

realizare a unei strategii de implementare.

Informa]ia sintetizat` \n acest mod contureaz` contextul actual inter-

na]ional, situa]ia pe plan local [i perspectivele de abordare a noilor

construc]ii din perspectiva dezvolt`rii durabile integrate. O multitu-

dine de referin]e sunt puse la dispozi]ia cititorului prin intermediul

bibliografiei ata[ate.  

Dincolo de prezentarea unei situa]ii de fapt, raportul „M`suri pentru

atragerea investi]iilor \n construc]ii verzi la nivel local” are un impor-

tant rol informativ [i de sensibilizare a opiniei publice \n vederea

cre[terii interesului pentru eficientizarea energetic` a noilor cl`diri,

avånd ca principal obiectiv \mbun`t`]irea cadrului legislativ na]ional

[i realizarea unui instrument practic [i coerent de implementare.

\n acest sens, \n urma tras`rii concluziilor prezentului studiu, a rezul-

tat ca prioritar`, din punct de vedere al dificult`]ii reduse de imple-

mentare, reducerea impozitelor pe cl`diri verzi pentru proprietari,

aceast` m`sur` putånd fi aplicat` cu u[urin]` la nivel local pe fondul

legislativ existent [i \n limitele Codului Fiscal na]ional. 

Documentul poate fi desc`rcat \n \ntregime \n format pdf 

de pe site-ul RoGBC, de la adresa

http://www.rogbc.org/Downloads/Legislatie/Masuri-pentru-
atragerea-de-investitii-in-cladiri-verzi-la-nivel-local.pdf 

Mai multe informa]ii despre dezvoltarea durabil` \n domeniul 

construc]iilor pot fi accesate pe site-ul Consiliului Romån pentru

Cl`diri Verzi: www.rogbc.org

modern` [i designul creativ.

Oferta noastr` este complet`: de la lavoarul

cu forme ingenioase adecvate personalit`]ii

fiec`ruia, du[ul care revolu]ioneaz`

sim]urile, ceramica aristocrat` [i accesoriile

rafinate pån` la c`zi ce \ndeamn` la visare

sau \nvigoreaz` prin hidromasaj, saune,

minipiscine, baterii [i cabine de du[. Un

portofoliu echilibrat de produse, pentru

spa]ii private, dar [i publice.

TEXT: LOREDANA BRUM~   FOTO: COSMIN DRAGOMIR
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L
aureatul de anul acesta al prestigiosului

Premiu Pritzker este Toyo Ito, care la

vårsta de 71 de ani devine cel de-al [aselea

arhitect japonez premiat cu cea mai \nalt`

distinc]ie din sfera arhitecturii, dup` Kenzo

Tange \n 1987, Fumihiko Maki \n 1993,

Tadao Ando \n 1995 [i echipa Kazuyo Sejima

[i Ryue Nishizawa \n 2010. 

Premiul Pritzker, ini]iat \n 1979 de c`tre Jay

A. Pritzker [i so]ia Cindy, are ca scop

recunoa[terea eforturilor unui arhitect \n

via]` a c`rui oper` demonstreaz` o combi-

na]ie de talent, viziune [i angajament [i care

a adus contribu]ii semnificative omenirii [i

Pritzker 2013 pentru Toyo Ito

mediului construit prin arta arhitecturii.

Laurea]ii primesc o burs` de 100.000 de

dolari [i o medalie de bronz.

Cariera arhitectului Toyo Ito a \nceput ime-

diat dup` absolvirea Facult`]ii de Arhitectur`

din cadrul Universit`]ii din Tokyo \n anul

1965, angajåndu-se \n compania Kiyonori

Kikutake & Associates. {ase ani mai tårziu

\[i deschidea propriul birou, numit „Urban

Robot” (Urbot), al c`rui nume \l va schimba

\n 1979 \n „Toyo Ito & Associates,

Architects”.

De-a lungul vie]ii a primit numeroase premii

interna]ionale, printre care cele mai notabile

sunt Leul de Aur \n cadrul celei de-a opta

edi]ii a Bienalei de la Vene]ia (2002), Royal

Gold Medal din partea RIBA \n 2006 [i

Praemium Imperiale \n 2010.  

Numindu-l un „creator de cl`diri atempo-

rale”, membrii juriului l-au ales pe Ito pentru

modul \n care „proiectele sale primesc o

dimensiune spiritual` [i pentru poetica ce

transcede \ntreaga sa oper`”. 

Aflånd vestea cå[tig`rii premiului, Toyo Ito a

afirmat urm`toarele: „Arhitectura este limi-

tat` de o serie de constrångeri sociale. De

fiecare dat` cånd creez un proiect am \n

vedere posibilitatea de a realiza spa]ii mai

confortabile dac` am fi elibera]i de toate

restric]iile, chiar [i pentru pu]in` vreme.

Totu[i, atunci cånd o cl`dire este finalizat`,

devin dureros de con[tient de propria-mi

imperfec]iune, sentiment care se trans-

form` \n energia necesar` pentru a aborda

urm`torul proiect. Probabil c` acest proces

trebuie s` se repete [i \n viitor. Prin urmare,

nu-mi voi repara niciodat` stilul arhitectural

[i nici nu voi fi vreodat` mul]umit de

proiectele mele.”

Unul dintre primele sale proiecte, o cas`

construit` \n 1971 \ntr-o suburbie a capitalei

japoneze, se numea „Aluminum House”,

pentru c` \ntreaga structur` de lemn era

\nvelit` \n aluminiu. De fapt, majoritatea

proiectelor de la \nceputul carierei sale au

fost locuin]e unifamiliale. Printre acestea se

num`ra [i „White U”, o cas` proiectat` pen-

tru sora sa, care a reprezentant un punct

important \n crea]ia arhitectului japonez. |n

ceea ce prive[te perioada anilor ’80, Ito a

c`utat s` [tearg` toate semnifica]iile con-

ven]ionale din opera sa, prin intermediul

unor tactici minimaliste, \ncerånd s` ob]in` o

Proiect: Sendai Mediatheque, 1995-2000.  Foto: © Nacasa & Partners Inc., Tomio Ohashi
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Toyo Ito. Foto: © Yoshiaki Tsutsui
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“lumin` care se aseam`n` cu aerul [i våntul”. 

Unul dintre cele mai reprezentative proiecte

ale sale r`måne cu siguran]` Mediateca din

Sendai, finalizat` \n 2001. „Mediateca difer`

de cl`dirile publice conven]ionale \n multe

privin]e. |n timp ce cl`direa func]ioneaz` \n

general ca o bibliotec` [i o galerie de art`,

administra]ia s-a str`duit s` elimine cåt mai

multe bariere dintre func]iuni, \ncercånd s`

propun` un nou mod de abordare, mai rela-

xat, al spa]iilor culturale.” (Toyo Ito \n

Phaidon, despre Mediateca din Sendai) 

„Ito a afirmat deseori c` \[i dore[te o arhi-

tectur` fluid` [i liber` de limit`rile arhitec-

turii moderne. |n cazul Sendai Mediatheque

a reu[it s`-[i \ndeplineasc` dorin]a folosind

tuburi structurale, care i-au permis noi

calit`]i ale spa]iului interior.” (comentariul

juriului Premiului Pritzker)

Ceremonia de decernare va avea loc pe 29

mai \n „John F. Kennedy Presidential Library

and Museum” din Boston, o cl`dire proiec-

tat` de un alt laureat Pritzker, Ieoh Ming Pei. 

www.pritzkerprize.com

Proiect: Za-Koenji Public Theatre, 2005-2008

Proiect: White U, 1975-76.  Foto: Koji Taki, Tomio Ohashi

Proiect: Stadium - The World Games 2009, 2006-2009.  Foto: © Fu Tsu Construction Co., Ltd.
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P
remiul Uniunii Europene pentru Arhitectur` Contemporan`,

ini]iativ` comun` a Comisiei Europene [i a Funda]iei „Mies van

der Rohe” are ca scop recunoa[terea excelen]ei din domeniul arhi-

tecturii. |nscrierile \n competi]ia bienal` nu ]in cont de scar` sau

program, singurul criteriu fiind contribu]ia adus` ora[elor europene.

|n acest sens, premiul devine o platform` pentru investigarea, dez-

voltarea [i implementarea unor arhitecturi sustenabile, care pro-

moveaz` benefiiciile sociale, culturale [i economice ale dezvolt`rii

durabile. 

Marele cå[tig`tor al edi]iei de anul acesta este Harpa – The

Reykjavik Concert Hall and Conference Centre. Semnat` de

Henning Larsen Architects, Batteríid Architects [i Studio Olafur

Eliasson, cl`direa a reu[it s` accelereze procesul de transformare

[i revitalizare a portului Reykjavik, aducånd ora[ul [i portul mult

mai aproape unul de altul. Harpa cuprinde func]iuni diverse, de la

spa]ii de conferin]e la s`li de concerte, conectate prin intermediul

a patru culoare principale care, privite din foyer, trimit cu gåndul la

coasta ståncoas` islandez`, o imagine \n deplin contrast cu fa]ada

de sticl` expresiv` [i multifa]etat`, un rezultat al colabor`rii cu

celebrul artist Olafur Eliasson. Mai mult, lumina natural` care pene-

treaz` aceast` fa]ad` ofer` vizitatorilor un adev`rat spectacol de

lumin`, umbr` [i culoare \n spa]iul foyerului. |n ceea ce prive[te

exteriorul, fa]ada de sud, cu ale sale elemente care se inspir` din

coloanele de bazalt cristalizat, des \ntålnite \n Islanda, creeaz`

reflec]ii caleidoscopice ale ora[ului [i peisajului \nconjur`tor. 

Ivindu-se la limita dintre p`månt [i mare, structura cristalin`

capteaz` [i reflect` lumina, stabilind un nou punct de reper urban

[i provocånd un dialog benefic \ntre construc]ie [i ora[. {i tocmai

aceast` „dematerializare” voit` a cl`dirii, prin care s-a urm`rit

oferirea unui r`spuns culorilor din jur, luminilor ora[ului [i str`lucirii

cerului reprezint` tr`s`tura cea mai puternic` a proiectului islandez.

Harpa. Cå[tig`torul Premiului 
Mies van der Rohe 2013
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Men]iunea Special` pentru „Emerging

Architect” s-a acordat arhitec]ilor María

Langarita [i Víctor Navarro pentru „Nave de

Música Matadero” (Academia de Muzic`

Red Bull) din Madrid, Spania.

Academia de Muzic` Red Bull este un fes-

tival de muzic` anual, edi]ia din 2011 fiind

planificat` ini]ial pentru Tokyo. Datorit`

efectelor devastatoare ale cutremurului

loca]ia a trebuit schimbat` [i r`månånd

doar dou` luni la dispozi]ie pentru

finalizarea construc]iei, s-a ales capitala

spaniol`. Spa]iul creativ cunoscut sub

numele Matadero Madrid, situat \ntr-un

complex de depozite industriale de \nceput

de secol 20, a devenit noua loca]ie a eveni-

mentului. Cu aceast` ocazie, cei doi

arhitec]i au fost ale[i pentru a proiecta un

nou pavilion dedicat crea]iei muzicale [i

cercet`rii, conceput ca o structur` tempo-

rar` care va putea fi reconfigurat` complet

sau par]ial cu trecerea timpului. 

Ceremonia de decernare va avea loc pe 

7 iunie \n Pavilionul Mies van der Rohe din

Barcelona, s`rb`torind de asemenea cea

de-a 25-a aniversare a premiului. 

www.miesarch.com
Foto: © Lluis Diaz

Foto: © Nic Lehoux
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P
e 23 aprilie, deloc \ntåmpl`tor, \n spa]iul Galeriei GALATECA,

despre a c`rei nou` imagine am vorbit pe larg \n num`rul de fe-

bruarie, a avut loc un dublu eveniment: vernisajul expozi]iei „Spa]iu

f`r` timp. Arhitectura ortodox` contemporan`” [i lansarea unui

volum cu acela[i titlu, publicat recent \n colec]ia igloobooks.

Acest album, special \n peisajul arhitecturii locale, \[i propune s`

ilustreze viziunea cunoscutului arhitect Radu Teac` asupra spa]iului

eclezial ortodox contemporan. Trei proiecte – o capel`, o biseric` [i

o catedral` – sunt prezentate \n detaliu, \n \ncercarea de a oferi o

alternativ` la spa]iile sacre lipsite de substan]`, numite tradi]ionale

\n mod superficial, care domin` de aproape un secol arhitectura reli-

gioas` autohton`. Centrul de greutate al albumului cade \ns` pe

Catedrala Måntuirii Neamului, o propunere izvoråt` din nevoia de a

da o replic` la ceea ce se construie[te acum, „un proiect kitsch, ale

c`rui performan]e sunt doar m`rimea [i num`rul de turle”. De[i

proiectul lui Radu Teac` respect` \n termeni generali tema dat` de

Patriarhie privind func]iunile, suprafe]ele, \n`l]imea, situl etc., ]inånd

cont de gabaritul [i complexitatea edificiului, arhitectul propune o

Spa]iu f`r` timp. Arhitectura 
ortodox` contemporan`

schimbare \n abordare. O schimbare ce porne[te de la nevoia de

experiment \n arhitectura religioas`, mai ales \n cea ortodox`.

„Mai sunt(em) câ]iva, care, ca [i Radu, cred(em) c` de acest fel de

experiment este nevoie, din ce \n ce mai acut`. Dar, m` tem, nu

sunt(em) destui pentru a crea o mas` critic`. Radu, \ns`, cu aceste

proiecte, vrea s` ne spun` c` el, cel pu]in, a \ncercat.” (Augustin Ioan)

Texte: Radu Teac`, Augustin Ioan, Costin Popescu 

Editura: igloomedia

Format: 235 x 235 mm

An apari]ie: 2013
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